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1 Vooraf 

Op 20 november 1998 is een s lotconferentie georganiseerd voor de verte

genwoord igers van de g rote steden (G 21) over de eindresu ltaten van het 

procesonderzoek naar wij kontwi kkel ing . Dit onderzoek is uitgevoerd in vier 

p i lotgemeenten, te weten: Deventer, G roningen, Leiden en Ti lburg . In dit 

vers lag staat een weergave van de lezingen en de discussi es, die tijdens 

deze s lotconferentie zijn gehouden .  

1 .1 Onderzoekstraject 

De departementen van Binnenlandse Za ken en Vol kshu isvesting , Ruimtelij

ke Ordening en M i l ieubehee r  en de gemeenten Deventer, G roningen, Leiden 

en T i l burg hebben aan Van Dij k ,  Van Soomeren en Pa rtners B . V .  en RIG O 

Resea rch en Advies BV verzocht inzicht te verschaffen in de s laag- en 

faalfactoren d i e  bij wij k ont w i kkel ing een rol spe len in d e  lokale samenwer

kingsarena . 

In dit  procesonderzoek is uitgega an van d e  volgend e probleemstel l ing . 
• Hoe geeft men in de loka le  context vorm en inhoud aan het p roces van 

wij kontwi kke l ing? 
• In hoeverre -en hoe- legt men vanuit  de wij kontwikkel ing een koppel ing 

naar het bestaande proces van wij kbeheer? 

In deze probleemstel l ing is d u s  bewust een inhoudel ij ke du bbels lag ge

maa kt .  Er is gekeken na ar  het ontw i kkelings p roces van de nieuwe wij kont

w i kkeling splannen in een gemeente en d a a rbij wordt expliciet ook gekeken 

naa r  de manier waarop men wijkontwi k kel ing s- en wijkbeheerplannen aan 

e lkaar  koppelt (dat wil zeggen minimaa l  op e lkaar  afstemtl. 

Het onderzoek vindt p l aats in 4 gemeente" !�I;::'"cmter, G roningen, Leiden 

en Ti lburg) en per g emeente verschljne'l L. rapportages (najaar 1997 en 

najaar  1998). Op basis  van deze loka le  rapportages wordt twee keer een 

synthesera ppo rt opgeste l d ,  waa rin de overkoepelende inzichten en de 

overeenkomsten/verschi l len worden w eergegeven. Deze syntheserapporten 

worden via een forumbijeenkomst voorgelegd aan vertegenwoordigers van 

de andere g rote staden (G21). 

In het kader van het procesonderzoek rond wij kontwik kel ing in vier p i lotge

meenten zijn tot nog toe de volgende rapportages verschenen: 
• Investeren in wijkontw i k kel ing 

(synthesera pport over eerste fase in 4 p i lotg emeenten) 
• WOP: d e  stad en wijken in evenwicht? 

(eerste en tweede ra pportage wij kontwik kel ing Deventer) 
• Noord-Westen-wind in Vinkhuizen 

(eerste en tweede ra pportage wijkontwikke l ing G roningen) 
• Het begin van de wijk van morgen, de stand vandaag 

(eerste en tweed e rapportage wij kontwi k kel ing Leiden) 
• Onderweg naar  een wijk ontwi kkel ingsplan in Ti lburg-Noord 

(eerste en tweede ra pportage Ti l b u rg) 

Exemplaren van deze ra pportages zijn tegen kostprijs te bestel len bij Van 

Dijk ,  Van Soomeren en Partners . 
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1.2 Organisatie van de slotconferentie 

Deze slotconferentie is georganiseerd door Caroline Gerritsma (gemeente 

Leiden) in nauwe samenwerking met vertegenwoordigers van de vier pilot

gemeenten. De bijeenkomst op vrijdag 20 november 1998 heeft plaatsge

vonden in "De Waag " in Leiden. Het programma van deze conferentie zag 

er als volgt uit: 

9.30 uur Informatiemarkt en informele ontmoeting 

10.00 uur Welkomstwoord door Tjeerd van Rij (wethouder gemeente Leiden) 

10. 10 uur Toelichting op het programma door dagvoorzitter Ron Fresen 

10 . 15 uur Overzicht proceservaringen door Paul van Soomeren (Van Dijk, Van Soom

eren en Partners) 

10.30 uur Lagerhuisdiscussie 

1 1 . 20 uur Informatiemarkt 

_. 12.30 uur Lunch en stadswandeling 

13.30 uur Discussieforum Rijk/gemeenten en reactie uit de zaal 

15. 15 uur Informatiemarkt 

15.30 uur Presentatie syntheseresultaten door Wouter Rohde (RIGO Research en 

Advies BV) 

15 . 45 uur Aanbieding syntheserapport aan staatssec retaris VROM, de heer J.W. 

Remkes 

16.00 uur Sluiting en informele afronding 

1 .3 Leeswijzer 

Dit verslag bevat een weergave van de lezingen van Tjeerd van Rij (wet

houder gemeente Leiden), Paul van Soomeren (Van Dijk, Van Soomeren en 

Partners), Wouter Rohde (RIG O Research en Advies BV) en staatssecretaris 

VROM, de heer J.W. Remkes. 

Vervolgens wordt een impressie gegeven van de diverse ' Lagerhuisdiscus

sie' die aan de hand van stellingen zijn gevoerd. Tenslotte is een overzicht 

van de deelnemerslijst aan de slotconferentie opgenomen. 
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2 Wel k o m stwoord door de heer T. Van Rij, 

wethouder gemeente leiden 

Hartelijk welkom o p  deze historische plek in Leiden. Het ontstaan van 

Leiden en de groei en bloei is in dit gebied ontstaan. Het is een gebied dat 

wordt aangepakt in het kader van het gebiedsgericht werken. Gisteren 

werd in deze zaal over de verbeteringsplannen over dit gebied gesproken 

met drie raadscommissies en diverse omwonenden. Dat was ook een inte

ressante bijeenkomst. Maar dat was nog niet zo voorbereid zoals we hier 

nu bezig zijn. Want we kunnen hier vandaag leren hoe we het proces van 

beheer naar ontwikkeling moeten aanpak ken en hoe we ervoor kunnen -

zorgen dat leefbaarheid een onderwerp is waarover we niet meer hoeven te 

praten, maar waar we vanzelfsprekend rekening mee houden bij het maken 

van beleid. 

Hoe maken we nu integraal en interactief beleid en hoe doen we dat in 

samenwerking met de bewoners? Daar zijn een aantal aanpakken voor en 

vandaag gaan we ervaringen uitwisselen over die diverse aanpak ken in de 

verschillende gemeenten. In de stellingen worden de aanpakken van de 

diverse gemeenten weerspiegeld. Zo heeft de methode van de gemeente 

Deventer een hoog D'66-gehalte, is in G roningen gekozen voor een " Rot

terdamse aanpak "  (doe het maar gewoon en doe het snel) , werkt men in 

Tilburg niet meer aan structuren maar richt men zich op cultuur. En in de 

gemeente Leiden is men zoals gewoonlijk bescheiden en bezorgd: Zorg 

ervoor dat mensen niet wak ker liggen, dan gaat het vanzelf wel goed. 

Overigens zijn de diverse aanpak ken tegen het licht gehouden in het syn

theserapport dat aan het eind van deze dag zal worden aangeboden aan de 

staatssec retaris. 

De heer Fresen, dagvoorzitter, merkt op dat hij ter voorbereiding op deze 

dag enorm veel stukken heeft gelezen over wijkontwik keling. Hoewel hij 

eerst het idee had dat wijkontwik keling een nieuw speeltje was van be

stuurders, ambtenaren en politici werd hij naarmate hij verder vorderde met 

lezen steeds meer geïnteresseerd in wijkontwik keling. Het zou ook goed 

zijn voor andere gemeenten om wat met deze informatie te doen. Toch lijkt 

wijkontwik keling soms ook wel een beetje een religie volgens hem. Gelet 

op het feit dat men op een vorige bijeenkomst bezig is geweest met het 

formuleren van de 10 geboden, lijkt het erop dat wijkontwik keling inder

daad een religie is geworden. Vandaag gaan we echter weer met de benen 

op de grond. We gaan vandaag kijken wat er in de vier steden is gebeurd 

de afgelopen twee jaar. We beginnen met een wetenschappelij ke inleiding 

door Paul van Soomeren. 

Pagina 7 Investeren in wijkontwikkeling RIGO/DSP - Amsterdam 



w'Jt{otfflll�I.(QJN6�ftNI �R ��1},HDSIII'.JKrn 

Pagina 8 Investeren in wijkontwikkeling 

(j) � 2IJ-II-� 

RIGO/DSP - Amsterdam 



3 Overzicht proces-ervaringen i n  de vier steden 

door de heer P. Va n Soomeren 

Volgens Van Soomeren wordt tegenwoordig alles een proces genoemd. 

Alsof er geen producten meer bestaan. Welnu, het afgelopen traject was 

een mooi proces, maar het leverde ook best fraaie producten op. Fraai in de 

zin van leerzaam, namelijk: 

overzicht producten: 
• 2 x 4 lokale rapportages; 
• 2 x een syntheserapport (2e rapport komt vandaag) ; 
• 2 x een conferentie met verslag. 

Daarnaast zijn er natuurlijk nog allerlei lokale plannen verschenen , zijn er 

bijeenkomsten georganiseerd en verslagen gemaakt. Wat een productie! 

Tegenwoordig zijn producten echter minder populair. Men is meer 

geïnteresseerd in processen. Het afgelopen traject was ook een mooi 2 

jaren durend proces. Dat komt ook tot uitdruk king in de volgende formule: 

2D x 4G x 10e x 28 

dat wil zeggen: 
• 2 departementen; 
• 4 gemeenten; 
• ongeveer 10 corporaties; 
• 2 onderzoeks- en adviesbureaus. 

Dat kan nooit wat worden, denk je dan. Het wordt veel te ingewik keld op 

die manier,  veel te integraal. Welnu, dat viel erg mee. Het werd wel wat. 

Door de reflectie/terugkoppeling tijdens het beleidsontwikkelproces trad 

een enorm leereffect op, zowel bij gemeenten, bij corporaties, tussen 

gemeenten en corporaties, tussen de vier gemeenten onderling en tussen 

rijk en gemeenten. En dan de twee bureaus er nog bij voor de ontwikkeling 

en evaluatie. Nog voordat er sprake was van interactieve beleidsimplemen

tatie was er al sprake van beleidsevaluatie. Kortom een moderne proces

ervaring. Of zelfs een post-moderne proces-ervaring, waarbij op basis van 

vier kleine verhalen ten slotte een groot verhaal ontstond. Nou ben ik zelf 

niet zo'n ontzettende intellectuele hoogvlieger, dus ik moest daarbij eerder 

denken aan de stripfiguur Lucky Luke. En terwijl Lucky Luke zijn pistool al 

heeft leeggeschoten, moet zijn eigen schaduw nog in beweging komen. En 

zo snel ging de beleidsevaluatie in dit geval. De twee bureaus zaten erbij 

en de evaluatie was klaar voordat u goed en wel begonnen was. Overi

gens dreig ik nu associatief verstrikt te raken in deze metafoor. Want wie 

Lucky Luke zegt, denkt meteen aan de vier Daltons. Zijn dat soms die vier 

gemeenten? Wie is dan die lange suk kel? En wie is dan die kleine ... Maar 

goed, terug naar het proces. 

Als we die vier gemeenten zien als vier verhalen, dan lopen daar twee 

grote verhalen doorheen. Dat is aan de ene kant het GS8-beleidsverhaal 

(tegenwoordig heet dit G S I) .  Dat zijn de grote steden en de G 2 1  . Aan de 

andere kant het ISV-verhaal, met name herstructurering. Die twee beleids

stromen zijn in het traject van wijkontwik keling in relatie gebracht met het 

wijkniveau. Voor het grote stedenbeleid blijkt dan het wijkniveau een ni

veau dat de integrale aanpak overzichtelijk maakt. Daar komt het allemaal 

mooi bij elkaar. 
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En voor investeringen in stedelijke vernieuwing (isv-component) blijkt het 

wijkniveau een noodzakelijke sprong vanuit het denken in complexen te 

zijn. 

Ronduit spijtig vind ik het daarbij overigens dat in veel gemeenten het 

wijkgericht beleid vooralsnog beperkt blijft tot enkele wijken: één, twee 

soms drie wijken. Dat zijn dan natuurlijk de probleemwijken, de ellendewij

ken. Een focus op die ellendewijken versluiert enerzijds het zicht op de 

achterliggende of elders liggende oorzaken. Anderzijds versluiert het het 

zicht op oplossingen en kansen die uit de andere hoek/het andere deel van 

de stad moeten komen. Een focus op die ellendewijken werkt bovendien 

heel vaak stigmatiserend en werkt fatalisme en bedelgedrag in de hand. 

Maar ook daar zie je dat dat in alle gemeenten op dezelfde manier is ge

gaan. Een grove typering (dus per definitie onvolledig): 

Deventer 

Voor de hele stad zijn 5 WOP' s ( = wijkontwikkelingsperspectieven) ge

maakt. Er is gekozen voor een stadsbrede aanpak. 

Groningen 

Een ingrijpend probleemgerichte benadering . Groningen heeft een zeer ont

spannen woningmarkt en men is sterk op dat probleem gefocust geweest. 

Leiden 

Hier is sterk de nadruk gelegd op communicatie. Hier is sprake geweest 

van een zeer breed, intensief en origineel communicatietraject richting be

woners (door middel van wijkcafé's, straatcontactpersonenoverleg, nieuw

jaarskaart). Daarnaast is sprake geweest van een degelijke interne 

communicatie . 

Tilburg 

Hier lag de nadruk op visievorming, dat wil zeggen : een sociale visie, 

woonvisie, ruimtelijke visie. Het wijkontwikkelingsplan is en blijft in Tilburg 

een product van de gemeente. 

Dit is een erg grove en extreme typering. De moraal van het verhaal is: de 

ene wijkontwikkeling is de andere niet. Ondanks de verschillen zijn er toch 

ook wel een aantal rode draden te ontdekken. In iedere stad wordt gewor

steld met de vragen: 
• de mate van integraliteit: hoe integraal moet je gaan? 
• voor de stad of voor de wijk? 
• met of zonder de bewoners? 

Voor wat betreft het laatste heb ik toch globaal het idee dat men in aan

vang overenthousiast en bijna naïef met bewonersbetrokkenheid in de 

meest brede zin van het woord aan de slag is gegaan. Ook was de rol van 

de bewoners niet helemaal duidelijk. Achterliggende gedachte was dat: 
• bewoners zijn altijd goed voor draagvlak/legitimering; 
• participatie is op zich waardevol en mooi, dus het baat de burger en 

schaden doet het niemand; 
• bewoners hebben ook nog deskundige inbreng. 

Geleidelijk is er een verschuiving opgetreden naar de laatste rol (deskundige 

inbreng) . Er niet meer van uit gaan dat heel veel bewoners moeten 

meedoen om het draagvlak te vergroten. 

Ik sluit af. Deze dag, deze lokale rapporten en het syntheserapport marke

ren niet het einde van het traject, maar zijn eigenlijk slechts een tussen

stap. Wijkontwikkeling gaat door. 
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De komende jaren, maar ook i n  het volgende programmaonderdeel: de 

Lagerhuisdiscussie. Ik las gister in de krant dat dat rare Hogerhuis vol de

mente adel eindelijk wordt opgedoekt. 

In dat opzicht heeft het Lagerhuis de toekomst. En daar gaan we dus mee 

verder. 
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4 Ste l l i n g  gemeente Gro n i n gen 

D e  gemeente Groningen verdedigt de volgende stelling: 

Een integrale, gebiedsgerichte aanpak van wijkvernieuwing begint op stede

lijk niveau. Maar het moet op wijkniveau vooral praktisch blijven. 

Toelichting door de heer W. Smink (wethouder Groningen). 

Groningen ligt in het hoge Noorden. De situatie van de woningmarkt in het 

Noorden verschilt sterk van die in de Randstad. In het Noorden is sprake 

van een ontspannen woningmarkt. Dat staat u ook nog allen te wachten. 

Misschien niet in de gemeente Leiden , maar ooit gaat het in grote delen 

van Nederland gebeuren. Dan heb je met hele speciale problemen te ma

ken. Wij vinden allemaal dat wijkontwikkeling van onderop moet worden 

opgebouwd . Maar dan moet je wel weten welke problemen je van onderop 

moet gaan oplossen. En daarom is onze stelling dat het verhaal op stedelijk 

niveau begint. Want daar moet je de problemen in kaart brengen die je via 

wijkontwikkeling vervolgens moet oplossen. In Groningen is het noodzake

lijk dat in de komende 10 jaar tijd 6.000 woningen worden gesloopt. Dat 

zijn 6.000 woningen die overbodig gaan worden, vanwege die ontspannen 

woningmarkt. Dit vraagt een specifieke aanpak van wijkontwikkeling. 

Want als je dat weet dan moet je met een verhaal naar de bewoners toe

stappen dat knap ingewikkeld is . Waarom is dat verhaal ingewikkeld? 

Omdat het pas uit te leggen is met behulp van illustraties die aan de toe

komst zijn te ontlenen. Er is nu nog geen sprake van een dramatische leeg

stand in de betreffende wijken. En toch kom je met een verhaal aanzetten 

over sloop. En het is buitengewoon lastig uit te leggen waarom dat dan 

moet. Maar wij weten dat als er nu geen reconstructieplannen worden 

gemaakt, de sociale structuur in de wijk achteruit gaat. In een aantal 

wijken is dat al gebeurd. En men ziet dat natuurlijk ook wel. En men vraagt 

ons dan: " Kunnen we geen " betere " buren krijgen? " Want die buren hier, 

die zijn de laatste jaren van het mindere soort. Dat zult u mij overigens 

nooit horen zeggen dat zulke mensen bestaan. Maar je hoort het natuurlijk 

wel. En als jullie nou maar zorgen dat wij betere buren krijgen, dan komt 

het vanzelf wel goed . 

En dan leggen wij dus uit dat die betere buren naar elders trekken. Want op 

die ontspannen woningmarkt kun je te kust en te keur woningen kopen. 

Het zit hem in het feit dat het woningaanbod dat de mensen tegenwoordig 

willen, er anders uit zien dan datgene wat in de wijken zoals die hier 

besproken worden, beschikbaar is. Woningen in wijken die gebouwd zijn 

eind jaren ' 60/begin jaren '70 (portiekétagewoningen, hoogbouw) gaan in 

een rap tempo overbodig worden . G roningen wil door de sloop anticiperen 

op toekomstige problemen. Men wil ingrijpen, men wil niet afwachten tot 

het zover is dat de buurt echt leegstaat. In Groningen heeft men niet de 

traditie van afwachten. Men begint met een analyse van wat er aan de 

hand is. En dan vervolgens met de corporatiesector aan de slag gaan om 

te kijken hoe het probleem wordt opgelost. Die analyse begint op stedelijk 

niveau. En dan gaat het vervolgens verder naar het (nuchtere) wijkniveau. 

En daar slaat dan die stelling op: Het moet wel praktisch blijven. 

Ik ben gevraagd om iets over integraal beleid te zeggen. Nou is dat een 

begrip dat ergens in het begin van de jaren '70 al verzonnen is. Dat heeft 

geleid tot een serie van lezingen, symposia, etc. En nog steeds is het een 

probleem, dat integraal beleid. En waar je volgens mij op beducht moet 

zijn is dat fenomeen van allerlei instellingen en organisaties, die roepen : zijn 

wij er wel bij betrokken? Is het wel met ons afgestemd? En dan organiseer 
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je weer een sessie om alles op elkaar af te stemmen . En dat wordt dan een 

geweldig bureaucratisch gedoe. En dat moet je dus helemaal niet doen. Je 

moet weten welke problemen je moet oplossen. En dat ligt in het Groning

se dan vooral in de eerste plaats op het vlak van bouwen en wonen . Dan 

moet je vervolgens kijken wat er voor nodig is om je doelen te bereiken. 

Wat wil je precies gerealiseerd zien. En dat is een vraagstuk voor de poli

tiek: Waar gaat het om, wat zijn de perspectieven die we voor elkaar willen 

krijgen. En dan zoek je de organisaties op. Pas daarna kan je organisaties 

erbij betrekken. Je moet dus niet beginnen met samen om de tafel en dan 

lossen we het probleem wel op. Nee, je moet probleemanalytisch te werk 

gaan. Je moet zeggen wat je wilt bereiken en dan de j uiste partners zoe

ken. 

Discussie over de eerste stelling 

De dagvoorzitter merkt op: U zegt dus eigenlijk: hou het praktisch. Zegt u 

nou tegelij kertijd ook in die andere steden doen ze het eigenlijk een beetje 

verkeerd? Want daar doen ze dat namelijk wel. 

De heer Smink (wethouder gemeente G roningen) antwoordt dat zou hij dat 

niet zou durven zeggen op dit moment. 

De heer Laurier (wethouder gemeente Leiden) reageert en beluistert in 

Groningen toch vooral een aanpak van bovenaf. Dat roept vragen op. Bo

vendien vraagt hij zich af waar die slechte buren blijven? 

De heer Smink (wethouder gemeente Groningen) antwoordt dat het erom 

gaat te voorkomen dat sociale problemen zich concentreren in een aantal 

gebieden. 

De dagvoorzitter merkt op dat de heer Laurier (wethouder gemeente Lei

den) het daar in principe mee eens is, maar vindt dat G roningen teveel de 

problemen top-down benadert. 

De heer Smink (wethouder gemeente Groningen) legt uit dat het erom gaat 

vanuit het stedelijke niveau een opgave te formuleren . De woningmarktpro

blematiek speelt zich namelijk af op een stedelijk niveau. En dan moet je 

dat probleem vervolgens van onderop gaan oplossen. De politiek moet 

eerst de richting aangeven. 

Mevrouw Van Kerkoerle (gemeente Deventer) merkt op dat ze het stads

brede perspectief als positief beoordeeld. Voorts laat ze weten dat integraal 

werken niet hetzelfde betekent als bureaucratisch werken. Ze meende dat 

te beluisteren in het verhaal van de heer Smink. 

Volgens de heer Smink (wethouder gemeente Groningen) wordt het bu

reaucratisch als je niet aangeeft wat de bedoeling is van bijvoorbeeld een 

overleg. De probleemanalyse zal eerst helder moeten zijn en dan pas roep 

je iedereen bij elkaar. 

De dagvoorzitter vraagt waarin de wijkontwikkeling in Deventer verschilt 

van die in Groningen. In Deventer zitten de partijen vanaf het begin wel bij 

elkaar i.t.t. Groningen. 

Mevrouw Van Kerkoerle (gemeente Deventer) antwoordt dat het in Deven

ter van twee kanten is gekomen. Er lagen een aantal kaders op stedelijk 

niveau. De politiek had in hoofdlijnen de kaders (ruimtelijk, maatschappelij k) 

aangegeven. Deze kaders zijn meegegeven aan de partijen die met de wijk

ontwikkelingsperspectieven aan de slag gingen. Maar dat betekent niet dat 

je niet openstaat voor suggesties van onderop. Je moet ook vragen wat de 

anderen willen. 

Volgens de dagvoorzitter ziet de heer Smink bij deze opmerkingen het 

visioen van de Poolse landdag voor zich. 

Mevrouw Van Kerkoerle (gemeente Deventer) merkt op dat je het hele pro

ces ook goed moet organiseren, d.w.z.: wie doet wat en wanneer. Dat 

moet je met elkaar afspreken voordat je begint. 
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De dagvoorzitter vra agt mevrouw Van Kerkoerle wat ze van de G roninger 

aanpak vindt? 

M evro u w  Van Kerkoerle (gemeente Deventer) merkt op dat het stadsbrede 

perspectief van waaruit problemen worden opgelost, haar  wel aanspreekt.  

H et l o uter ingrij pen in de woningvoorraad doet haar denken aan de vroe

gere stad s vernieuwing . H et gaat vooral om het ingrijpen in de woningvoor

raa d .  N o u  is  dat in G roningen ook een groot probleem, dus dat is  logisch. 

Het geeft wat andere accenten dan wanneer je het probleem vanuit een 

breder perspectief benadert .  

D e  heer Van Rijn (gemeente Leiden) vraagt zich af  waarom j e  gaat slopen. 

Zijn de woningen van een slechte kwa liteit of is  de socia le  structuur 

sl echt? En als je nieuwe woningen gaat bouwen, hoe zorg je er dan voor 

dat d i e  socia le  structuur ook goed i s? 

De heer Berlage (gemeente G roningen) legt uit  dat de mensen in het Noor

den k u nnen k iezen tussen de stad en de reg io. Veel mensen kiezen voor de 

reg i o .  De stad s preekt ze b l i jkbaar  niet meer aan,  de stad pri kkelt niet meer 

b l i j k b a a r .  Door een integ rale aanpak los je deze keuzeproblematiek niet o p .  

Dan l o o p  je het r isico dat de problemen zich opstapelen .  En het gaat ha rd . 

I k  ben b l ij dat de pol it iek in j u l i  het beslu it  heeft genomen om niet a l l een 

een volkshui svestingsplan vast te stel len, maar  ook dat er afspra ken zijn 

gema a kt met de corporaties . En het is inderdaad een top-down benadering . 

M aa r  iets anders kan i k  me niet voorstel len .  Bovendien heeft de gemeente 

G roningen haast .  Snel ing rijpen is geboden. 

De dagvoorzitter merkt o p  dat de andere steden met d ezelfde problematiek 

word en geconfronteerd . Toch kiezen zij voor een and ere benadering . 

De heer Berlage merkt op dat G roningen gewoon niet zoveel tijd heeft . Dus 

we moeten snel z i jn en dat wi l len w e  o o k .  

De d a gvoorzitter vraagt h o e  men in Deventer bewoners uitlegt d a t  wonin

gen gesloopt moeten worden. 

De heer Wa/tmann (woningcorporatie Deventer) merkt op dat in Deventer 

de wijkaanp a k  de basis is geweest voor de wij kontw i kkel ing. De wij kaan

p a k  kenmerkte zich al  door een integ ra le aanpa k .  De heer Wa ltmann vraagt 

zich af  of men in G roningen een integrale aanpak kiest vanuit een brandsi

tuatie o f  wil je  gewoon echt in de toekomst integ raal gaan werken? 

De heer Smink (gemeente G roningen) antwoordt dat in de gemeente Gro

ningen de top-down benadering wordt toegepast in enkele wijken waar de 

problemen zich du idel i jk manifesteren. De integra le aanpa k 

(stadsdeelcoördinatie) is in de rest van de stad al jaren gaande.  

De heer Van Gurp (wethouder gemeente Ti l burg) merkt op dat  G roningen 

volgens hem de ouderwetse methode gebru ikt van slopen en bouwen. 

S lo pen kan je niet aan de mensen vragen, dus vertel je ze het op een ge

zaghebbende mani er.  Hoe zit  het echter met de sociale visie? En maakt die 

onderdeel uit  van de tota le visie? 

Zaaldiscussie over de eerste stelling 

De heer Koene (gemeente Zwol le) merkt o p  dat de wij ken in G roningen d ie  

er s lecht voorstaan ook vanuit een top-down benadering zijn ontwi k kel d .  

D e  d a g voorzitter vraagt zich a f  hoe j e  aan een wijk kan zien dat het een 

top-down wij k  i s .  

D e  heer Koene antwoordt d a t  zo'n w i j k  geheel gepland is  door de pol it iek 

en de corporaties . Bewoners hebben geen invloed gehad op het planproces.  

De dagvoorzitter vraagt aan de heer K oene of de gemeente G roningen 

volgens hem in het verleden al een fout heeft gemaakt door dusdanige 

wij ken te bouwen. De heer Koene antwoordt bevestigend. 

De heer Smink (wethouder gemeente G roning en) vat samen: In het verle

den zijn in G roningen door stedenbouw kundigen woningen gecreëerd d ie  
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door de consu menten niet meer gevraagd worden . In G roningen i s  een 

gigantische huurvoorraad . De markt heeft zich echter in de richting van 

koop ontwi kke l d .  Dus zit je met een aanpassingsprobleem in de voorra a d .  

Het eerste probleem i s  de e igendomssituatie . H e t  tweede p robleem is het 
woningtype .  Dat wordt niet meer gevraagd door de consu ment . De grote 

opgave is nu om weer een wervend woonmil ieu te c reëren. 

Dan zal je bewoners ook meer bij het planproces moeten betre kken. 

De heer Laurier (wethouder gemeente Leiden) wi l  g ra a g  horen van 

Groningen hoe ze bewoners meer bij het pl anproces gaan betrek ken.  En 

wat doe je met de problemen die er nu a l  z ijn in de wij k .  Hoe ga je d ie 

oplossen? Waar zit je opbouwwerk in de wij k? 

Volgens Smink (wethouder gemeente G roningen) gaat het erom een strate

gie te bedenken hoe je socia le structuren kan beho uden. De gemeente 

dient deze strategie te bepalen op basis van een analyse. 

De heer Sjoers (gemeente Almelo) merkt o p  dat het niet gaat  om het feit of 

je de socia le structuur  in een wijk wi l  vasthouden, maa r  waa ro m  je de 

structuur in een wijk wi l  vasthouden en moet verstevi gen. Je moet begin

nen met het inventariseren van je problemen en dan o ploss ingen bedenken. 

En als bouwen d a a r  deel van uitmaakt dan is  dat het gevolg daarvan en 

niet anders o m .  Het gevaar van nu snel te s lopen is  dat de problemen zich 

kunnen herha len over een bepaalde tijd . 

De heer Smink (wethouder gemeente G roningen) merkt o p  dat er in G ronin

gen een gedegen problee m ana lyse is geweest . Al leen de huidige problemen 

vragen om gericht ing rijpen. Als we nu niet snel ing rijpen, valt a l l e  

probleeminventarisatie i n  het niet . O o k  een g o e d e  communi catie i s  van 

belang . Bij bewoners gaan de ha k k en in het zand a l s  ze horen dat huizen 

gesloopt gaan worden. Je zult mensen moeten overtu igen dat s loop nood

zakelij k is . Dat is moeilij k, want het probleem is nu nog niet zichtbaar .  

De dagvoorzitter vraagt of e r  wel d raagvl a k  onder d e  bewoners is  ge

creëerd? De heer Smink (wethouder gemeente G roningen) antwoordt dat er 

vo lop gecommuniceerd i s  m et de bewoners . Er i s  gebru ik  gemaakt van 

communicatie-adviseurs .  Er is nu sprake van een g roter d raagvl a k .  Mensen 

overtuigen zal in veel geva l len niet lu kken. 

De heer Laurier (wethouder gemeente Leiden) merkt op dat je een d iscussie 

over s loop nooit geruis loos kan voeren. Maar je moet wel berei d zijn je te 

verd iepen in de problemen van de mensen in de wij k en op basis daarvan 

plannen ma ken . Da a r  l igt volgens mij een verschi l van inzicht .  
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5 Stelling gemeente leiden 

Pagina 21 

De gemeente Leiden verdedigt d e  volgende stelling: 

De wijk ligt niet wakker van het wijkontwikkelingsplan. Het gaat pas leven 

als het concreet wordt. 

Toelichting door de heer van Rijn van de gemeente leiden 

De heer Van Rijn vraagt zich af: waar l iggen de bewoners dan wel wakker 

van? En dan moeten we d a a r  starten . Een integrale aanpak is  per definitie 

een b rede aanpa k .  De bewoner vormt in deze aanpak de concrete factor.  

Hoe zorg je ervoor dat de bewoners d i e  je erbij betrekt representatief zijn 

voor de wij k? Als professiona l moet je je afvragen wat je  van de bewoner 
vraagt .  Ga je eerst samen met de bewoner ana lyseren? Volgens mij ana ly

seert de gemeente G roningen niet gezamenlij k .  Daar wo rdt vo lgens mij 

meer iets geponeerd . En d a a rmee roep je oppositie op . Er wordt geen reke

ning gehouden met de rol van bewoners a ls  k lant, a ls  p roducent en als 

k iezer in democratische processen. J e  moet bewoners wel serieus nemen. 

Je moet aangeven welke ro l je bewoners laat spelen. En je moet bewoners 

tools verschaffen . 

Discussie over de tweede stelling 

De heer Van Gurp (wetho u d e r  gemeente Ti l b u rg) merkt o p  dat door za ken 

concreet te maken je je teveel kan ri chten op de korte termijn. Immers, 

bewoners k unnen zich meer inleven bij problemen op k o rte termijn.  Het 

gevaar bestaat dan dat je de lange termijn uit  het oog verl iest . En daar g ing 

het bij wijkontwikkel ing toch j u i st om? Of durven ze in Leiden de lange 

termijn nog niet aan? Je moet verder kijken dan de d a g el ijkse beheerzaken. 

De heer Laurier (wethouder gemeente Leiden) merkt op dat het geen of-of 

d i scussie i s .  Je moet bewoners d u s  zowel b ij de lange a l s  de k o rte termijn 

problemen betre kken. Maar  d o o r  concrete za ken aan te kaarten bij bewo

ners, wek je wel vertrouwen bij de bewoners . Dat vertrouwen is nodig om 

ze te betrek ken bij de lange termijnperspectieven. 

De heer Smink (wethouder g emeente Groningen) krijgt de ind r u k  dat er in 

Leiden ni ks  aan de hand is  verg eleken met de problemen in G roningen. 

Volgens de heer Van Rijn (gemeente Leiden) vormt het korte termijnper

s pectief je b a s i s .  Als bewoners zien dat je concrete problemen snel kan 

oplossen, schept d it vertrouwen voor de toekomst en verhoogt d it de be

trokkenheid van bewoners voor lange termijnperspect ieven. Daa rnaast zal 

je  op een veelvormige manier moeten communiceren met de bewoners . 

De heer Van Gurp (wethouder  gemeente T i lburg) is het hiermee eens: 

Bewoners l i g g en zeker ook w a k ker van de lange termijn, maar de korte 

termijn vormt de b a s i s .  Dat is je aang rijpingspunt . 

M evrouw Van Kerkoerle (gemeente Deventer) merkt op dat ze in Deventer 

hebben geleerd, d a t  er  een verschi l zit in de rol van de bewoners bij de wij

kaanpak en de rol van de bewoners b ij de wij kontwi k k e l ing . Bij wij kaanp a k  

staat de bewoner centraal . B ij de Deventer wijkontwi k kel ing i s  d a t  echter 

niet het geva l .  Daar gaat het om lange termijn investeringen. Hoe maa k  je 

nu die rol van bewoners d u i d el ij k  a l s  je met ze gaat communi ceren over 

wijkontw i kkel ing . 
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De heer Van Rijn (gemeente Leiden) merkt op dat sommi ge bewoners heel 
geïnteresseerd zijn in de lange termijn v is ie .  Je zal de rol  van de bewoner 

d uidel i jk neer moeten zetten: dus van k lant en p roducten naar p a rtner .  

De heer Wa/tmann (woningco rporatie Deventer) vu lt  aan dat  je d u idel i jk 

moet ma ken wat je  de bewoner te bieden hebt . De bewoner moet in de 

j u i ste positie word en gebracht . Je moet ze niet iets aanbieden, waar ze 

geen enkele invloed op hebben . 

De heer Vrouwe (woningbouwvereniging Ons Doel Leid en) merkt op dat 

het bij wij kontwikkel ing niet a l l een om bewoners gaat.  Ook andere pa rtijen 

wi l len hierbij bet ro k ken worden, zoals bijvoo rbeeld een woningcorporati e, 

de middenstand , etc . Zij  hebben er ook belang bij  dat een wijkontwikke

l ingsplan zo breed mogel i jk  wordt ingevuld . In Leiden zijn vele partijen bij de 

wijkontwikkel ing betrok ken. Door mi ddel van toekomstscena ri o's is  over 

wij kontwikkel ing gepraat. 

Mevrouw Van Kerkoerle (gemeente Deventer) vraagt wie  er u iteindel ij k de 

besl issing neemt . 

De heer Vrouwe (gemeente Leiden) antwoordt dat dat de gemeenteraad za l 

zijn. Maar de wij kscena rio's zul len op brede steun kunnen rekenen. 

Mevrouw Van Kerkoerle merkt op dat dat  ook zodanig aan de betrokkenen 

moet worden gemeld tijdens het proce s .  

Zaaldiscussie 

De heer K/ijssen (gemeente Nijmeg en) vraagt aan de vertegenwoordigers 

van de gemeente Deventer of de pol it iek-bestuurlijke organisatie is  aange

past.  Zijn er nou wethouders en raadscommissies voor de wij kaanpa k of is 

de organisatie nog trad itioneel ingericht? Volgens mij vergt een integrale 

aanpak ook een integrale o rganisatie .  

Volgens mevro u w  Bos (wethouder gemeente Deventer) w a s  het bestuur a l  

gewend a a n  integraal  werken door de wij kaanpa k .  D e  wijkaanpak i s  overi

gens een d emoc ratisering sproces. In  Deventer zijn wij k w ethouders .  Deze 

hebben geen inhoudel ijke  verantwoordel ij kheid ,  maar  p rocesverantwoorde

lij kheid .  Zij moeten het proces van wijkaanpak bewa ken. Ten aanzien van 

de wij kontwikke l ing is het zo dat de partici patie die we al kenden vanuit de 

wijkaanpak is gebruikt  bij het opste l len van de wij kont w i k kel ing . Hier  kom 

ik later bij het verdedigen van onze stell ing nog op teru g . 

Hoe is in Ti lburg de o rganisatie aangepast? De heer Van Gurp (wethouder 

gemeente Ti lburg) vertelt dat er in Ti lburg geen functionele d iensten meer 

zijn. De indel ing tussen de d iensten is  a l l een nog op het niveau van de 

vraag: individuele vragen, leefomgevingsvragen en grootstedelijke vragen . 

En dat wi l  d u s  zeggen dat er geen technische d ienst wel zijn, geen dienst 

economie,  geen di enst publ ieke werken, geen d ienst mi l ieu meer bestaat.  

Dus de ambtel i jke organisatie i s  vo l ledig afgestemd op d it type integ ra le 

processen. Het gehele ambte l i jk apparaat is  gereorg aniseerd . De pol it ieke 

o rganisatie is  nog niet zover .  Er is  wel een wethouder voor de proceson

twi k kel ing . Dus de pol it ieke organisatie is  niet gekantel d .  

De heer Groeneweg (bewoner uit Leiden) vraagt zich a f  waarom d e  bewo

ners niet zijn u itgenod igd . Want het gaat toch om de c entra le rol van de 

bewoners . Volgens hem staan in de discussie over wij kontwik kel ing twee 

dingen centraa l :  Aan de ene kant het a bstra ctieniveau van de wij kontwik

kel ingsplannen. En aan de andere kant dat bewoners het nut inzien om hier 

mee bezig te zijn . En het gaat om het vertrouwen in de pol iti ek . Voorts 

wijst hij erop dat wijkbeheer nodig is om bewoners vertrouwen te geven i n  

wij kontw i k kel ing . Het p roces van wijkontwi kkel ing gaat  in Leiden echter nu 

pas beginnen. Er zijn toekomstscenario's gemaa kt d i e  a l s  inzet dienen voor 

d iscussie .  Deze scena rio's zijn te a bstract voor bewoners . Bewoners wi l len 

concrete items . 
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De heer Van Rijn (gemeente Leiden) merkt op dat de scena rio's j uist een 

hulpmiddel zijn voor de bewoners om over de toekomst te kunnen 

discussiëren . Maar het is een proces, het is nog zoeken naar de j u iste weg . 

De heer Wa/tmann (woningcorporatie Deventer) vraagt aan de gemeente 

Lei d en wat het effect is van zoveel partijen bij het proces te betrekken? 

In Deventer is ervoor gekozen om a l leen de corporaties b ij het proces te be

trekken . De heer Van Rijn (gemeente Leiden) antwoordt dat iedereen -op 

scholen, sportvereni g ingen, jeugdhulpverlening , pol it ie- al bezig was op 

zijn/haar terrein om over de toekomst na te denken. H et was d u s  logisch 

om die koppeling te leggen. 

De heer Smink (wetho uder g emeente G roningen) merkt op dat de Leidse 

aanpa k werkt, omdat je de he l e  wijk niet op zijn kop moet gooien. 
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6 Stelling van de gemeente Deventer 

De gemeente Deventer verdedigt de volgende stell ing: 

Interactie met de wijk eist kwaliteit van het bestuur: minder sturen en meer 

besturen. 

Toelichting 

Volgens mevrou w  Bos (wethouder gemeente Deventer) zijn er bij het pro

ces van wijkontwikkel ing een aantal voorw a a rden nod i g  om het proces 

goed te laten verlopen. En die voorwaarden wil ik hier kort schetsen. I k  

neem d a a rb ij de bestuur l i jke inva lshoek als uitgangspunt .  J e  hebt a ls  be

stuur een heldere v is ie nodi g .  Een visie voor de lange termijn. Dit vergt 

kwal iteit van denken van bestuurders . Je moet weten wat je wi l t .  Tevens 

di ent men bereid te zijn om naar de argumenten van anderen te l uisteren en 

d i e  argumenten op zijn merites te beoorde len . Het betekent ook dat je a ls  

bestuur nee moet d urven zeggen.  Want ui teindeli jk ben je  toch bestuurl ijk 

verantwoordel ij k .  

Ten tweede zal  j e  a l s  bestuur d e  keuzes d i e  j e  maakt, du idelij k moeten 

verantwoorden naar de p a rt ic i panten in het geheel . We p raten hier nameli jk 

over een intera ctief proces . Ten derde moet je  heel goed a ls  bestuur de 

kad ers a angeven. Je moet het s peelveld d u idel i jk  ma ken aan de andere 
p a rticipanten. Dat betekent dat je du idel i jk  moet maken wat het bestaande 

beleid is en dat je helder  moet hebben wie de investerende partijen zijn en 

wat hun rol is in het p roces . 

Ten vierde is een eenduid ige,  heldere communicatie essentieel . Je moet 

datgene wat i k  net zei iedere keer herha len naar  iedereen toe . Maar  ook 

naa r  jezelf toe . Die boodschap herha len, d a a r  hebben wij in Deventer erva

ring mee o pgedaan.  In die zin dat dat in Deventer te weinig is  gedaan. Ten 

vijfde moet je beseffen dat bewonerspart i ci patie ten aanzien van lange 
termijn investering sbeleid een andere is  dan ten aanzien van de concrete, 

d i recte maatregelen. En dat is het verschi l tussen de wij kaanp a k  en tussen 

wij kontwi k kel ing . In de wijkaanpa k zijn bewoners verantwoord el ij k .  Zij 

nemen besl iss ingen, zij bepalen wat de problemen zijn in de wij k en welke 

problemen w i l len we het k omende jaar  oplossen. In de wijkontwik kel ing 

zijn bewoners de deskundi g en uit de buurt .  Zij worden door het bestuur ge

vraagd om mee te denken over lange termijn a b stracte investering svisies .  

Kortom: Interactieve bele idsvoorbereid ing voor d e  lange termijn vraagt om 

een g rote k waliteit van het bestu ur.  En daar  bedoel i k  mee dat je heldere 

afspraken moet ma ken met je partners . Er moet tevens sprake zijn van een 

goede procesbewa king . Daarnaast zal je de afweging die je maakt tussen 

stedel ij k be lang en wij k belang heel goed moeten communiceren met de 

bewoners en de andere pa rtners d ie deelnemen aan het proces . 

I k  heb voor mezelf de titel van deze bijeenkomst vertaald a ls  de omslag van 

pi loot naa r  gezagvoerder .  Een p i loot brengt je van A na ar B. En die stuurt 

d a a r  na ar  toe . Een gemeentebestuu r  moet bij d it  proces meer de gezag

voerder zijn . Het bestuur moet diegene zijn d i e  de richting bepaalt,  d ie  

samen met de anderen bij een bepaald eindpunt wil  komen. Uiteindel i jk is  

d e  gezagvoerder verantwoordel ijk voor de besl issing die moet worden 

genomen. Dus zoals de stel l ing zegt: mind er sturen, meer besturen. 
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Discussie 

Op de vraag van de dagvoorzitter wat je moet doen als de passagiers in het 

vliegtuig liever naar Moskou willen dan naar New Vork, antwoordt me

vrouw Bos dat je altijd naar de argumenten van anderen moet luisteren. 

En wat doe je vervolgens als bewoners een totaal andere visie hebben? 

Volgens mevrouw Bos (wethouder gemeente Deventer) moet je als bestuur 

natuurlijk wel een heldere visie hebben. Maar je moet beseffen dat jouw 

visie niet heiligmakend is. Als je dat besef niet hebt, moet je niet aan dit 

proces beginnen. Dan kun je als bestuur gewoon op het stadhuis blijven 

zitten en zeggen: die koers gaan we uit. Maar dat is in Deventer nadrukke

lijk niet de bedoeling. 

De heer Van Gurp (wethouder gemeente Tilburg) merkt op dat hij er niets 

van begrijpt. Hij vindt de beeldspraak met piloot en gezagvoerder verwar

rend. Er wordt in Deventer op een constructieve manier met bewoners ge

praat, dat is wel duidelijk. Maar wat is nu de kern van de boodschap? 

Het is allemaal zo vaag en abstract. 

Mevrouw Bos (wethouder gemeente Deventer) vertelt dat Deventer door de 

wijkaanpak veel ervaring heeft met bewonersparticipatie. Die ervaring is 

gebruikt bij de ontwikkeling van de wijkperspectieven. Waar Deventer 

tegenaan liep wat het feit dat ze niet helder aan de bewoners hebben uitge

legd dat hun rol in het wijkontwikkelingsproces een andere is dan bij 'de 

wijkaanpak. Ze hadden duidelijk moeten maken aan de bewoners dat ze nu 

gevraagd werden als buurtdeskundige. Je moet als bestuur de kwaliteit 

hebben om die andere rol van bewoners in te zien. Je zal dat bewoners 

duidelijk moeten maken. 

De dagvoorzitter vraagt hoe je bewoners dat duidelijk maakt. Wat zijn aan

knopingspunten voor de lange termijn? Kom je met een investeringsplan? 

Mevrouw Bos (wethouder gemeente Deventer) legt uit dat bewoners ook 

investeerders zijn in de wijk. In Deventer is eerst een probleemanalyse ge

maakt. Vervolgens zijn wijkperspectieven opgesteld: Hoe vinden jullie nu 

dat de wijk er over 10 jaar uit moet zien? Dus je praat met huidige bewo

ners over bewoners van de toekomst. Dat is een lastig proces. Dat is over 

het algemeen goed verlopen. En op basis daarvan hebben we activiteiten

plannen gemaakt: Welke investeringen zijn op welk gebied de komende 10 

jaar nodig? En daar maken we elk jaar een twee jaarlijks uitvoeringsplan 

van. 

Wij kunnen dus heel concreet laten zien wat op welke termijn door welke 

partij wordt geïnvesteerd. 

De heer Latijnhouwers (gemeente Tilburg) vraagt zich af of er niet te ge

makkelijk wordt gezegd dat de bewoners niet geïnteresseerd zijn in de lan

ge termijn en daar niet over kunnen meepraten. 

Volgens de dagvoorzitter beweert Deventer dat ook niet. 

Bovendien ziet de heer Latijnhouwers het verschil tussen wijkaanpak en 

wijkontwikkeling niet zo scherp. 

Mevrouw Bos (wethouder gemeente Deventer) legt uit dat de wijkaanpak 

gezien kan worden als een democratiseringsproces, terwijl de wijkont

wikkeling een lange termijn investeringsvisie is. Het gaat om het afstem

men van investeringen tussen verschillende partijen voor de toekomst, voor 

de komende 10 jaar. 

De heer Vrouwe (woningbouwvereniging Ons Doel, Leiden) merkt op dat de 

investeerders een belangrijke positie innemen in het wijkontwikkelingspro

ces in Deventer. In Leiden is ervoor gekozen om bewoners en winkeliers 

ook als investeerders te zien. De corporaties en woningbouwverenigingen 

beschikken over veel financiële middelen, betekent dat ook dat zij voorrang 

krijgen bij het wijkontwikkelingsproces ? 

Mevrouw Bos (wethouder gemeente Deventer) merkt op dat corporaties 

geen speciale behandeling krijgen. Uiteindelijk zijn bewoners ook belangrijke 
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investeerders in de wij k .  Al l e  partners in het proces zijn g el i jkwaard i g .  Als 

je de investeringen van bewoners zou optel len zou je op een gigantisch be

drag uitkomen . 

Zaaldiscussie 

Een meneer uit de zaal  hoort steeds verha len over grote investeringen, 

maar hoe zit het eigenl i jk met za ken zoals de bu itenschoolse opvang , 

peuterspeelza len, geweld in het gezin . Dat vind ik ook een wezenl ij k on

derdeel .  

M evrouw Bos (wethouder gemeente Deventer) antwoordt dat vaa k  aan d e  

sociale aspecten wordt voorbij gegaan, omdat investeringen o p  dat gebied 

niet meteen zichtbaar zijn. B a kstenen k un je wel tel len. In de wij kontwi k ke

l ingsplannen van Deventer komen zowel de fysieke a l s  sociaal -economi sche 

aspecten aan bod . In Deventer is geprobeerd aan beide componenten even

veel aandacht te besteden. Je zal daar a ls  bestuur ook voor moeten wa ken. 

De heer Waltmann (gemeente Deventer) vult aan dat ook gekeken is  naar 

werkgelegenheidsaspecten . Er wordt samengewerkt met de wel

zijnsorg aniatie Raster en er zijn b uurtbeheerbedrijven opgericht. Deze 

buurtbeheerbedrijven verrichten werkzaa mheden voor de corporaties met 

a l s  doel langdurig  werkl ozen uit de wij k  weer aan de s lag te krijgen. 

De heer Van Gurp (wethouder gemeente T i l burg) merkt op dat het eigenlij k 

om een uitgebreide vol kshuisvestelij ke d i scussie gaat met een wat bredere 

taakopvatting voor de corporat ies . W ant wie zitten er aan tafel? 

Bestu urders, ambtenaren en verteg enwoordigers van corporaties . Waar 

bl ijft de thuiszorg , school bestuur, arbeidsvoorziening , etc . We zeggen wel 

dat het integraal is,  maar feite l i jk  zijn de eerste partijen gemeenten en cor

poraties en daar zoeken we dan nog wat andere partijen bi j .  Dat g eeft aan 

dat het nog niet zo integra a l  i s  al lema a l .  

M evrouw Bos (wethouder g emeente Deventer) merkt op dat inderdaad nu 

ook andere partijen op d eze b ij eenkomst a anwezig hadden moeten zijn.  

In Deventer zijn overig ens wel andere part ijen (scholen, maatschappelij k 

werk) betrokken bij het proces . 

De heer Van Gurp (wethouder gemeente Ti lburg) merkt op dat hij signaleert 

dat wanneer er een bijeenkomst over integraa l  werken organiseert, de 

gemeenten a l lema a l  de corporaties als partner meenemen. 

De heer Waltmann (woningcorporatie Deventer) merkt op dat je  wel een 

basis nodig hebt. Dus je beg int met de corporaties uit te nod igen en daarna 

betrek je de anderen erbij . 

De heer Laurier (wethouder g emeente Leid en) merkt op dat het denken 

over sociale struct uren moei l i jk  i s .  Daar l ig gen de risic o's en de 

moei l ij kheden. Er moet op dat terrein nog veel worden geleerd. We hebben 

j arenlang a l leen maar in fysieke termen (bakstenen) leren denken. 

De heer Smink (wethouder gemeente Groningen) vult aan dat het begri p 

socia le aspecten een conta inerbegrip i s .  Volgens hem zijn er maar weinig 

mensen in staat d it begrip in te vul len met een operationele vis i e .  

Ten tweede ziet hij de tegenstel l ing tussen sociaal  en fysiek niet z o  scherp . 

Als je vindt dat er op een school ruimte is voor verschi l lende mi l ieus,  a l s  je  

vindt dat dat  nod i g  is voor de soc ia le  k w a l iteit van het onderwijs ,  dan heeft 

dat ook met bouwen en wonen te ma ken. Bovendien vindt hij dat je a l s  

bestuur in reactie o p  het verhaal  van Deventer ook vast moet durven hou

den aan een lange termijnvi s i e .  

M evrouw Bos (wethouder gemeente Deventer) antwoordt d a t  je  geen d ic

taat opleggen. Je moet l u i steren naar de argumenten van anderen en op 

bas is  van die arg umenten je vis ie handhaven of aanpassen. 
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7 Stel l ing gemeente Ti l b u rg 

De gemeente Tilburg verdedigt de volgende stelling : 

Draagvlak voor wijkontwikkeling vereist een lokale overheid die ambtelijk 

èn bestuurlijk samenwerking met bewoners en partners tot haar cultuur 

heeft gemaakt. Met andere woorden: samenwerking is een kwestie van 

cultuur en niet van structuur. 

Toelichting door de heer latijnhouwers (gemeente Tilburg) 

De heer Latijnhouwers merkt o p :  Wordt wij kontwik keling een religie? Toch 

wel een beetje, want met wij kontwikkeling wil je in de toekomst ingrijpen

de veranderingen tot stand brengen. Voor deze veranderingen heeft de ge

meente steeds meer de hul p van anderen nodig . En dan zal je die anderen 

ook naar hun visie moeten vragen. Ontwi kkeling vraagt om samenwerking . 

En voor die samenwerking is vertrouwen nodig . Dat vertrouwen creëer je 

door te laten zien als overheid dat je samen met andere partners zaken 

realiseert. En dat begint op wij kniveau. Bij het wij kbeheer moet je als over

heid al laten zien dat je met anderen samenwerkt. Vandaar dat ik moeite 

heb met de splitsing tussen wijkbeheer en wijkontwi k keling. Volgens mij is 

het gewoon een continuüm wat langzaam overgaat van het een in het 

ander . Integ raal werken moet niet een onderdeel zijn van je cultuur, van je 

manier van werken. Opzoeken van partners moet een vanzelfsprekendheid 

zijn. Dan kan de stap naar wij kontwikkeling ook makkelij ker gezet worden. 

De heer Van Kessel vult aan : Als je gaat bouwen aan de toekomst, dan 

moet er vertrouwen zijn. Vergelij k dat maar met een verliefd paartje dat 

met de toekomst bezig is. Die beginnen met vrijen en pas later besluiten ze 

tot een huwelij k .  Als je te vroeg de zakelij kheid inschiet, is het huwelij k 

gedoemd te misluk ken . Het gaat om vertrouwen. 

Discussie 

Volgens de dagvoorzitter brengt Tilburg de discussie over religie weer o p  

gang. 

Mevrouw Bos (wethouder gemeente Deventer) merkt op dat samenwerking 

een kwestie is van cultuur. Ik zou niet over religie spreken. Dat vind ik een 

besmet woord. Je moet als overheid het vertrouwen van je partners heb

ben. In Deventer is dat basisvertrouwen aanwezig . Bewoners zouden in 

opstand komen als ze niet bij wij kontwik keling betro kken zouden worden. 

Natuurlijk is het zo dat wat in de ene stad mogelijk en succesvol is, dat in 

de andere stad nog niet zo hoeft te zijn. De werkwijze moet passen in de 

cultuur van de stad. 

De heer Waltmann (woningcorpo ratie Deventer) vult aan dat er in Deventer 

een bestuurlij ke traditie bestaat om de gehele stad aan te pak ken . Daar is 

het mee begonnen. Daarbij wordt budget aan de bewoners gegeven. 

Daardoor is een integrale traditie ontstaan. Bij de corporaties wekt deze 

aanpak vertrouwen . 

Mevrouw Van Kerkoerle (gemeente Deventer) vraagt aan Tilburg hoe je een 

cultuur van vertrouwen en samenwerking tot stand brengt.  

De heer LatIjnhouwers (gemeente Tilburg ) antwoordt dat hij alleen vanuit 

de ambtelij ke insteek kan spreken . Het ambtelij k apparaat probeert in de 
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stad en in de wijk dat vertrouwen te vinden. Er heeft een kanteling van de 

ambtelijke organisatie plaatsgevonden, die erop gericht was dienstonderd

elen verantwoordelijk te maken voor al datgene wat met de wijk heeft te 

maken. Het betekent dat we geen aparte disciplines meer hebben, maar 

een dienst wijkzaken die zich met zowel verkeer, economie als sociaal 

welzijn 

bezighoudt . Het duurt een tijd voor je ambtelijk apparaat aan deze werk

wijze gewend is. 

Volgens de heer Laurier (wethouder gemeente Leiden) is het kantelen van 

een organisatie echter geen culturele verandering, maar een verandering in 

structuur, namelijk de ambtelijke structuur. Hoe zit dat nou in Tilburg? 

De heer Van Gurp (wethouder gemeente Tilburg) merkt op dat het gaat om 

cultuur en vertrouwen en hoe je dat moet creëren. Dat doe je door in ieder 

geval met één mond te spreken. 

De heer Waltmann (woningcorporatie Deventer) is geïnteresseerd in de 

fouten van de gemeente Tilburg. In de gemeente Deventer zijn ook echt 

fouten gemaakt, vooral communicatie is een punt van verbetering. Er werd 

veel naar buiten gecommuniceerd, maar niet naar binnen gekeken. 

Het bestuur werd in een keer met zaken geconfronteerd, waarvan ze erg 

schrokken. Er was sprake van een slechte bestuurlijke betrokkenheid. 

In de toekomst zal hiermee meer rekening .worden gehouden en zal meer 

met collega-wethouders worden overlegd . 

Volgens mevrouw Bos (wethouder gemeente Deventer) heeft de gemeente

secretaris de collega-wethouders er met de haren bij moeten slepen. 

Dat heeft te maken met de kwaliteit van bestuur. Bij het begin moet je met 

je collega-wethouders afspreken hoe de verantwoordelijkheden liggen en 

hoe je omgaat met het integrale proces. Je zit af en toe op de stoel van je 

collega's. 

Overigens vindt ze integraal werken iets anders dan samenwerken. 

Hoe doen ze dat nou in Tilburg? 

De heer Van Gurp (wethouder gemeente Tilburg) merkt op dat dat kan door 

partijen bij elkaar te harken en door de projectleider verantwoordelijk te 

maken die de integratie in zijn portefeuille heeft. 

Zaaldiscussie 

De heer Kuijt (politie Hollands Midden) vraagt zich al luisterend naar de 

discussies af waarom hij nog niks heeft gehoord over veiligheid. Zit het 

aspect veiligheid wel in de diverse wijkontwikkelingsplannen? Waarom heb 

ik niet meer over veiligheid gehoord? Voor bewoners is veiligheid namelijk 

een belangrijk item. 

De heer Latijnhouwers (gemeente Tilburg) antwoordt dat veiligheid zeker 

aan bod komt in het wijkontwikkelingsplan. Er zijn echter meer speerpun

ten: multiculturaliteit, jongeren, armoedebestrijding, sociale activering. 

De heer Smink (wethouder gemeente Groningen) merkt op dat hij het ver

wijt krijgt voor de klassieke aanpak te hebben gekozen. Hij vindt de opmer

king van de heer Kuijk een klassieke opmerking in de trant van : Ik hoor 

niks over veiligheid. Is dat aspect wel meegenomen? Volgens mij gaat het 

erom gaat een echte bijdrage te leveren. Dus niet de instelling staat voor

op, maar de bijdrage. Ik vind dat de politie in Nederland nog veel moet 

leren. Want we weten allemaal dat de politie vooral goed is in vergaderen. 

Ik ben in de Verenigde Staten geweest en daar gaat het bij de politie om 

keiharde output. 

De heer Laurier (wethouder gemeente Leiden) vraagt aan de heer Smink te 

antwoorden op de vraag van de heer Kuijk: zit veiligheid nu wel of niet in 

het wijkontwikkelingsplan? 

De heer Smink (wethouder gemeente Groningen) antwoordt bevestigend. 
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De heer Laurier (wethouder gemeente Leiden) wi l  graag weten wel ke les

sen G roningen heeft geleerd uit de sloop en bouwkwest i e .  Volgens de heer 

Smink (wethouder gemeente Groningen) is geb leken dat in sommige wij ken 

een harde aanpa k noodzakel ij k  is  om de veil igheid in de b u u rt te verhogen .  

Overleg hel pt i n  deze wij ken niet meer .  M ensen vertrekken u i t  de wij k .  Dat 

komt door de ma rktwerk ing . De heer Berlage (gemeente G roning en) merkt 

op dat in de G roningen de integ rale aanpa k niet meer werkt . Men loopt op 

die manier achter de ontwik kel ingen aan. Er  moeten dus andere concepten 

wo rden ontwi k kel d .  

De heer Van Rijn (gemeente Leiden) vraagt zich a f  o f  het niet ju ist anders

om i s :  moet je  je j u i st niet eerst afvragen waarom mensen weggaan uit de 

wijk? 
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8 Forumdisc u ssie 

Deelnemers: 
• de heer Van Klaren - ministerie VRO M ,  c lustermanager Investeren in de 

sta d ;  
• de heer M eijer - ministerie VWS ,  projectleider gsb-beleid;  
• de heer Van Gurp - wethouder gemeente Ti lburg ; 
• de heer Smink - wethouder gemeente G roningen; 
• de heer Doornebas - gemeente Deventer, voorma l ig d i recteur 

woningcorporat ie ;  
• de heer Van Rij - wethouder gemeente Leiden; 
• de heer Van Putten : ministerie BZK afwezi g .  

D e  dagvoorzitter betreurt de afwezigheid van het ministerie van B Z K .  Zij 

zijn uiteindel i jk  het coörd inerend mini sterie a ls  het gaat om het g sb-belei d .  

Dat i s  toch een handica p  voor d e  nu te houden forumd iscussie . 

De dagvoorzitter vraagt aan het forum: Hoe moeten w e  nu verder met de 

wij k ontwik kel ingsplannen? Er  is  door de diverse gemeenten nu een plan ge

maakt.  Maar hoe ga je dit p lan uitvoeren, o p  welke termijn en waar haal je 

de financ iële middelen voor de uitvoering vanda an? 

De heer Meijer (ministerie VWS) begint met een reactie op de ochtend ses

sie: Hij  stelt vast dat datgene wat vanochtend besprok en is, dat wil zeggen 

integraa l  belei d ,  goed past in de richting van het gsb-beleid zoa ls  bedoeld 

voor de komende 4 j aren. Er i s  al  langer een g s b-beleid , maar dat was tot 

nu toe vaak geri cht op de fysieke leefbaarheid .  De soc i a l e  dimensie ontbra k 

in het gsb-bele i d .  M en probeert nu de socia le  component in beeld te 

krijgen. G elukk ig  zijn er nu ook afspra ken hi erover gema a kt in d e  kabinets

formatie .  In het regeera kkoord lees je dat o o k  terug . 

Het gsb-beleid stoelt volgens hem op drie pij lers,  te weten: 

1 fysiek;  

2 economie (werk en inkomen) ; 

3 socia le infrastructuur. 

Dat maa kt nu integraa l  onderdeel uit van de p lannen waar het kab inet en 

de steden nu aan werken. Het zal  ook onderdeel uitmaken van de conve

nanten d ie we in het voorjaar met el kaar g aan s luiten . De grote uitdaging is 

voor de komende tijd is om de socia le  component ook vanuit de steden 

expl ic iet te benoemen in termen van concrete d oelen.  M et andere woorden: 

Wat wil len we nou de komende vier jaar per stad op wij kniveau rea li seren ? 

H et gaat om heldere resultaatafspraken. Ten tweede zal de rel atie tussen 

de drie pij l ers verd er uitgewerkt moeten worden . Hoe kan je nu verbinding

en leggen tussen de economi e, vol kshuisvesting en de socia le  dimensie. 

Op de vraag van d e  d agvoorzitter of het de steden lukt om deze sociale 

component in te bouwen, antwoordt Meijer bevestigend . Hij heeft het idee 

van wel,  gelet op de moti vatie en de betro kkenheid van de steden. 

De socia le  poot zal  meer bij het gsb-beleid betrok ken moeten worden. 

Daar moet in worden geïnvesteerd wil je het g sb-beleid succesvol ma ken. 

Al leen je  aandacht richten op de economische poot is niet voldoende .  

De heer Klaren (mini sterie van V R O M )  merkt op dat zijn eerste indruk van 

deze dag is dat er veel gesproken is  op het proces en niet zozeer op de 

inhoud . 
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Hiertegen kwam wel wat protest vanuit  de zaa l :  
De vertegenwoordiger van d e  pol itie probeerde met zijn reactie a l  aan te 
geven dat het meer over de inhoud moet gaan.  Hoe we het doen in de 

wij k en is interessant, maar  wat we gaan doen in de wij ken is nog interes

santer.  U it de 1 miljard d i e  nu twaalf  j a a r  lang in fysieke verbetering is ge
stok en bl ij kt dat wanneer je je louter op verbetering van woningen richt, er 

geen vol ledige verbetering op zal treden. Het zal  dus anders moeten. Wat 

dat betreft ben ik erg bl ij met de coörd inatie op rijksniveau van het gsb

bele i d .  Deze coördinatie is  niet vrijb l i jvend . Er  is budgett a i re medeverant

woordelijkhe i d .  Eigenlij k p raten we hier over stedelijke vernieuwing in de 

breedte, waa rbij wijkontwi k k el ing splannen e igenlijk slechts een hulpmiddel  

zijn . Wat belang rij k i s  dat de coördinatie niet vrij b l ijvend is .  D ie  coördinatie 

gaat over de fys ieke poot.  Wat betreft de instrumentering zijn we daarmee 

al een heel eind . Die gaat over de socia le  poot. In de instrumentele sfeer zal 

op dit gebied op rij ksnivea u nog wat moet gebeuren. En dan p raten we 

na d r u kkel i jk o o k  over stadseconomi e .  In de d iscussie van vanochtend miste 

i k  di t onderwerp . Er moet meer geïnvesteerd worden in de stedelijke econo

mie . Er moet ge ld  verdiend worden in de steden, zodat het ook weer be

steed kan worden. Het wij kniveau i s  interessant voor integratie van ver

schi l lende beleidsvelden, maa r  is  op zichzelf onvoldoende .  Ook op stedel i jk  

nivea u i s  integratie nodig omdat a ls  j e  praat over economische struc

tuurversterking dat vaak niet per wijk gaat .  

De heer Van Gurp (wethouder gemeente Ti lbu rg) vertelt dat  er in het voor

jaar subs id ieafspra ken word en gema a kt tussen de G 2 5  en het ministeri e .  

D e  gemeenten moeten een vis ie  o p  d e  stad presenteren . Die visie moet 

zichtbaar tot stand zijn gekomen met partners . De visie gaat vergezeld van 

een investering sprogramma . Tevens wordt inzi cht geboden in de investe

ringsprogramma van de partners waa rmee de gemeente samenwerkt . 

Op basis  hie rvan krijg je een budget ter beschi k k ing voor de uitvoering . 

De uitvoering moet worden geëvalueerd . Dat heeft a ls  voordeel dat 

geldstromen niet meer geoormerkt hoeven te worden. Ten tweede wordt je 

a ls  stad ged wongen integraal  te werken . Ten derde ben je af van 

tussentijdse contro le tijdens de rit . 

De dagvoorzitter vraagt aan d e  heer Meijer en de heer Klaren hoe belangrij k 

het is dat de plannen van de gemeente kunnen rekening op een breed 

draagvla k .  De heer Meijer antwoordt d at dit erg belang rij k is. Plannen die 

niet kunnen rekenen op maatschappel ij k draag vlak  bl ij ven volgens hem een 
dode letter .  Er moet d u s  steun zijn van bewoners, bedrijfsleven, 

zorginstel l ingen, corporaties en woni ng bouwverenigingen. Dat zou een 

voorwaarde moeten zijn . 

Op de vra a g  van de d a g voorzitter hoe op dit aspect wordt getoetst 

antwoordt de heer Meijer (ministerie VWS) dat dit door het rij k ma rgina a l  

wordt getoetst . D e  heer Klaren (ministerie VROM) vult a an d a t  iedere subsi

dieregel ing zo z ijn e igen toetsingsproced ures heeft . 

De heer Van Gurp (wethouder gemeente Ti lbu rg) vraagt zich af of de mini

steries net als de gemeenten bezig zijn met integ raa l  w erken, 

m.a . w .  zijn ministeries net a l s  VROM berei d om hun s ubsidiestromen te 

bundelen. Van Gurp heeft het idee dat de rij ksoverheid tot nu toe erg ver

kokerd i s .  E igenl i jk zou de rij ksoverheid ook integ raa l  moeten werken, b ij

voorbeeld door 1 loket te openen voor het g sb-beleid . 

De heer Van Klaren (ministerie VROM) vertelt dat de verkokering vroeger 
nog erger was: er  wa ren toen 23 rege l ingen in het kader van de 

Wet op de Stads- en Dorpsvernieuw ing . In het regeera k koord wordt 

Investeren in wijkontwikkeling RIGO/DSP - Amsterdam 



HET GELD 
� GE MEEN1E" WIKr , HEr R'JK BEsusr 

Pagina 42 Investeren in wijkontwikkeling RIGO/DSP - Amsterdam 



gesproken over drie stromen : sociaal, economisch en fysiek. Wat fysiek 

betreft zijn we al een heel eind. 

We zijn nu in overleg met andere ministeries, zoals het ministerie van 

Landbouw, Natuur en Visserij. Het gaat dan met name om groen in de 

stad. We zijn in overleg met Economische Zaken in overleg voor wat be

treft herstructurering van bedrijfsterreinen. Dus wat dat betreft zijn er wel 

ontwikkelingen gaande. Voorop staat bij ons echter de gebruikswaarde van 

de stromen richting gemeenten. En de gedachte is dan vervolgens om 

marginaal te toetsen aan de eisen. Er zullen wel investeringsvisies worden 

gevraagd door het ministerie. Maar die zullen helder geformuleerd moeten 

worden, zodat ook de resultaten te toetsen zijn. Voorts zal het proces aan 

een aantal eisen moeten voldoen. 

De dagvoorzitter merkt op dat de financiële steun van het rijk niet voldoen

de is om de plannen van de gemeenten te kunnen realiseren. Hoe ga je met 

dit gegeven om als gemeente? 

De heer Doornebos (gemeente Deventer) antwoordt dat de gemeente zich 

niet alleen zou moeten richten op de rijksoverheid als mogelijke geldschie

ter. De ontbrekende financiële middelen zou je ook kunnen halen bij de 

provincie en bij de EG. Maar ook marktpartijen zou je moeten aanspreken . 

Volgens de heer Meijer (ministerie VWS) hecht het ministerie ook waarde 

aan de werkwijze en de manier waarop diverse sectoren die zijn betrokken 

bij het gsb-beleid zowel binnen het rijk als de steden met elkaar samenwer

ken. Er moeten heldere doelstellingen worden geformuleerd. Ook op sociaal 

gebied, zodat duidelijk is wat men wil bereiken, hoe men dat wil bereiken 

en hoeveel geld daar jaarlijks voor nodig is. Door de integrale manier van 

werken bij de wijkaanpak hebben veel gemeenten al ervaring opgedaan met 

het intersectoraal werken. Men heeft geleerd over elkaars schutting te 

kijken. 

De dagvoorzitter merkt op dat het dus niet alleen om resultaat gaat. 

De heer Meijer (ministerie VWS) antwoordt dat het in het gsb-beleid niet 

alleen om resultaat en geld gaat. Het is ook nieuwe manier van werken 

tussen sectoren, die traditioneel niet op elkaar waren aangesloten. 

Bijvoorbeeld : lokaal welzijnswerk en corporatie . 

De dagvoorzitter merkt op dat de gemeente Groningen heeft gezegd dat ze 

geen tijd hebben voor nieuwe processen. Zij hebben haast met de sloop 

van de woningen . Krijgen zij dan toch geld? 

De heer Smink (wethouder gemeente Groningen) merkt op dat het niet zo 

strikt ligt. De gemeente Groningen is ook bezig met het afsluiten van een 

convenant met het rijk. De heer Smink maakt zich zorgen over de vraag of 

er echt iets gaat gebeuren op het gebied van de economie en of de voor

waarden op het gebied van de infrastructuur vervuld kunnen worden. 

Vervolgens maakt hij zich zorgen om de sociale problematiek in de steden, 

zoals : drugsproblematiek, verwaarlozing en ontbrekend toezicht. Met 

betrekking tot de drugsproblematiek merkt hij op dat er maar weinig institu

tionele wijzigingen worden doorgevoerd om dit probleem op te lossen . 

Er wordt mondjesmaat wel wat geëxperimenteerd, maar het gaat allemaal 

ontzettend traag. Verwaarlozing is een enorm probleem in de grote steden. 

Dit is een gevolg van de enorme bezuinigingen in de geestelijke gezond

heidszorg. Mensen die zichzelf verwaarlozen kunnen niet integreren in de 

stedelijke samenleving .  Volgens Smink moet in het convenant dat binnen

kort met minister Van Boxtel wordt gesloten hieraan aandacht worden be-
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steed. Het is een illusie om te denken dat voornoemde problemen door 

middel van een aantal projecten kunnen worden opgelost . 

Er zullen institutionele wijzigingen moeten plaatsvinden op het gebied van 

het drugsbeleid, de geestelijke gezondheidszorg. 

De dagvoorzitter vraagt aan de heer Smink of hij schrikt van de woorden 

van de heer Meijer als die zegt dat er veel aandacht besteed zal worden 

aan het proces bij de toekenning van subsidiegelden. 

De heer Meijer moet zich volgens Smink (wethouder gemeente Groningen) 

realiseren dat ook zijn departement cruciale factoren in handen heeft voor 

het welzijn in de steden. Het gaat niet alleen om een paar leuke projecten 

scoren die we in het convenant van Van Boxtel onderbrengen. 

De heer Meijer (ministerie VWS) antwoordt dat hij het in hoofdlijnen wel 

eens is met de heer Smink. Het rijk en de steden zijn momenteel met elkaar 

in gesprek over wat de hoofdlijnen worden voor de nieuwe convenanten. 

Tijdens die besprekingen zullen voorgaande opgesomde problemen door de 

steden heel helder moeten worden ingebracht. Dat is dan de plek om 

dergelijke zaken aan te kaarten.  Ik heb namelijk al een aantal zaken geno

teerd die spelen in de steden, maar dat zijn andere dan die u net noemt. 

De heer Smink (wethouder gemeente Groningen) merkt op dat er in het 

reguliere beleid van diverse ministeries veranderingen zullen moeten wor

den doorgevoerd aangaande voornoemde problemen. Die moeten even 

worden op het gebied van de i nstitutionele geestelijke gezondheidszorg. 

De heer Meijer (ministerie VWS) merkt op voornoemde problemen uitdruk

kelijk aan de orde komen in de discussie over de kwetsbare groepen in de 

steden . Daar wordt gesproken over verslaafden, dak- en thuislozen. Daar 

komt ook opvang en resocialisatie aan de orde. De steden zullen daar iets 

mee moeten. Binnen het gsb-beleid wordt daar ook aandacht aan besteed. 

Maar als het is zoals de heer Smink het schetst dat we de oplossing 

moeten zoeken in de sfeer van wetgeving en/of wetswijzigingen. 

Dan voeren we een heel ander debat. 

Volgens de heer Smink (wethouder gemeente Groningen) heeft in de ste

den de opvangcapaciteit zo langzamerhand zijn tax bereikt. Er moeten nu 

andere wegen worden ingeslagen om dit probleem op te lossen. 

De dagvoorzitter merkt samenvattend op dat volgens de heer Smink het 

gsb-beleid van het rijk meer moet zijn dan de problematiek die vanochtend 

is besproken. Er moet ook aandacht worden besteed aan verwaarlozing, 

dak- en thuislozen, etc. 

De dagvoorzitter vraagt aan de gemeente Leiden hoe zij het vervolgtraject 

gaan vormgeven ? Van Rij (wethouder gemeente Leiden) schetst de contou

ren van het vervolgtraject. Volgens mij moet worden vastgehouden aan de 

eenheid van aanpak en bestuur. Je moet ernaar streven dat zowel binnen 

de gemeentelijke organisatie als bij de verschillende partners waarmee je s

amenwerkt het doel voor alle partijen hetzelfde is. Alle partijen moeten 

bereid zijn zich in te spannen om dat doel ook te bereiken. Volgens hem is 

een dergelijk proces op een gemeentelijk niveau makkelijker te realiseren 

dan op rijksniveau. Wethouders werken in een voortraject, zoals bijvoor

beeld bij het opstellen van een collegeprogramma, al samen met andere 

collega-wethouders aan het oplossen van problemen . Dat is toch wat an

ders dan bij een kabinetsformatie. Daar wordt niet zo gemakkelijk 
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geschoven met potjes.  Volgens mij moet d e  discussie d an ook niet a l leen 

gaan of er  meer ge ld  moet komen van het rijk ,  maar ook de manier waarop 

het geld moet komen. De manier waarop e r  meer eenheid van beleid moet 

k omen. Er moeten namelij k  koppelingen word en gelegd. Dat l u kt op wijkni

veau al heel aa rdig . N u  nog op rij ksniveau . 

De dagvoorzitter merkt op dat de heer Van Rij d u s  afspra ken wil voor de 

langere termijn die qua schaalniveau het wij kniveau overtreffen . 

De heer Van Rij (wethouder gemeente Leiden) antwoordt bevestigend . Het 

gaat aan de ene k ant om de lange termijn. Aan de ande re kant moet men 

ook een duidelij k  doel  voor ogen hebben. Daarnaast zou er meer ruimte 

moeten zijn voor l ump-sum investering en. Zeker  als je voor de lange termijn 

pl annen maa kt ,  is dit belang rij k .  Je moet k unnen schuiven tussen diverse 

potjes geld om een doel te bereiken. 

De dagvoorzitter vraagt zich af  of dat nu al gebeurt bij de rij ksoverheid? 

Van Rij (wethouder gemeente Leiden) merkt op dat Van Boxtel niet al leen 

de g rote steden in zijn portefeuil le heeft, ma a r  ook de i van integratiebeleid . 

Het is echter heel moeilij k te rea liseren voor een minister. I k  denk dat het 

zelfs de minister-president het niet zou l u k ken . 

De d a g voorzitter vra agt zich a f  of er nu niet een heel somber beeld ge

schetst word t .  Zijn er a l  bewegingen in de richting van integratie op minis

terieel niveau op het gebied van het gsb-beleid ? 

De heer Meijer (ministerie van VWS) antwoordt dat er vanuit de 2 1  middel

grote steden d e  afgelopen vier jaar een impu l s  is gekomen om een vitali

teitsfonds te creëren, waarin a l lerlei financieringsstromen op het fysiek

ruimtelijk gebied bij e lkaar  zul len komen. Voorts wijst hij erop dat 
bij deze problematiek ook g rondwettelij ke kwesties zijn gemoeid , zoals de 

ministeriële verantwoordelij kheid . Afspra ken over bundeling van 

financieringsstromen worden in het a l gemeen genomen tijdens de ka binets

formatie is de ervaring . In het huidige programma-a kkoord zijn hierover 

g een afspraken gemaa kt .  Overigens hebben de S E R  en de grote steden in 

verschil lende memo's laten weten dat het goed is om te komen tot een 

bundeling van g eldstromen volgens d rie domeinen als het gaat om het gsb

beleid , namelij k :  fysiek ,  sociaal  en economisch. Dit punt zal ook nog aan 

de orde komen tij d ens de gesprekken over de c onvenanten. Het is niet zo 

d at men o p  rij k sniveau volstrekt tegen zo'n ontwikkeling is . Het zal 

afhangen van de c ondities waaronder.  

Op de vraag van d e  heer Van G u rp (wethouder gemeente Til b u rg) hoe men 

denkt hier uit te komen, antwoordt de heer Meijer (VWS) dat een en ander 

ook samenhangt met de eis vanuit de steden : H oe breed moet een uitke

ring zijn, hoeveel beleidssectoren moeten er in onder g eb racht . In de vorige 

kabinetsperiod e  is men d a a r  gewoon niet uitgekomen. 

De heer Van Klaren (VROM) merkt op dat er g e l u kkig niet 1 mini ster is voor 

het gsb-beleid , want dan zou het gsb-beleid e.en erg geïsoleerd beleids

terrein worden. Het gsb-beleid is kabinetsbreed . En er is 1 minister voor de 

coö rdinatie van het gsb-bel eid . Dat betekent dat er bij het rij k in ieder geval 

de intentie is om de inspanningen van de diverse ministeries op dit terrein 

beter op e l k a a r  af te stemmen. Bij sommige ministeries zie je al het besef 

doordringen d a t  er spra ke zal  moeten zijn van eenduidig beleid , bundeling 

van geldstromen en ontschotting . VROM heeft hier al  erva ring mee, met 

name op het g ebied van de stads- en dorpsvernieuwing . 
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De dagvoorzitter merkt op dat hij een beetje moedeloos wordt van de di s
cussies op rij ksniveau . Op lokaa l  nivea u wordt a l  goed integraal  samenge

werkt, waarom kan dat dan niet op rij ksniveau? 

De heer Van Rij (wethouder gemeente Leiden) merkt op dat het toch een 

groot voordeel is dat het op l o kaal  nivea u is  ge lukt .  M e n  heeft el kaar op 

lokaal  niveau gevonden. Wel l i cht dat hiervan een olievl e kwerking kan uit

gaan naar  het landel ij ke niveau .  

De heer Doornebos (gemeente Deventer) merkt o p  dat o p  basis van de 

lokale kennis t . a . v .  integraa l  beleid het rij k gehol pen zou kunnen worden 

om de bundel ing van de geldstromen op rij ksniveau van de g rond te krijgen. 

De heer Meijer (VWS) ziet het niet zo somber in.  Er is al vooruitgang op 

rij ksnivea u .  Bovendien maant hij de gemeenten om dit  prob leem aan te 

kaarten bij het k abinet . 

De heer Van Gurp (gemeente Ti lburg) merkt op dat hij haast heeft met zijn 

plannen. Hij kan niet wachten tot de g rond wet is veranderd ten aanzien 

van de ministeriële verantwoordel ij kheid . De situatie b ij de rij ksoverheid 

maa kt hem enigszins moedeloos . De g retigheid  van het lokaa l  niveau 

ontbreekt op rij ksniveau vol g ens hem . Op die manier staat de betrouw

baarheid van de rij ksoverheid a l s  partner van de steden vol gens hem toch 

op de tocht.  
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9 Presentatie van het syntheserapport : Kansen voor 

de toekomst van h et wij kontwikkel ingsplan door 

d e  heer W. Rohde 

D e  heer Rohde vertelt dat er vandaag al veel gesproken is over processen 

en producten. In deze presentatie gaat het over schalen: de schaal van het 

wijkniveau. 

Wat moeten we eigenlijk verstaan onder het begrip wijkontwikkeling. Toen 

wij het eerste syntheserapport schreven, moesten we al gauw constateren 

dat iedere gemeente daar iets anders onder verstaat. Ieder vult het op zijn 

eigen manier in . We konden wel een gezamenlijke optiek op de wijk vast

stellen. We zijn gekomen tot 2 basisoriëntaties waarom gemeenten kiezen 

voor het wijkniveau als beleidskader. De eerste oriëntatie hebben we de 

grote-steden oriëntatie genoemd. Hierbij gaat het om integraliteit, ontkoke

ring, een vrij open-plan proces, participatie van veel betrokkenen, binding 

creëren (cultuur). Als je integraal wil werken dan lukt dat op rijksniveau niet 

heb ben we kunnen constateren. Veel wethouders lukt het echter ook niet 

op gemeentelijk niveau. Je zal moeten downscalen, d. w . z. :  je moet terug 

naar de wijk om weer integraal te kunnen werken. De uitdaging in een 

dergelijke gemeente is om ervoor te zorgen dat de lange termijn in beeld 

komt in de wijkontwikkeling. De gemeente Leiden is naar mijn mening een 

voorbeeld van een dergelijke oriëntatie. 

In de stadsvernieuwing en de volkshuisvesting is men vooral georiënteerd 

op complexen en buurtjes. In de nota stedelijke vernieuwing zien we de 

overstap van het oplossen van problemen naar het benutten van potenties. 

Hier is het wijkniveau dus een upscalen: een omschakeling naar een groter 

schaalniveau om verschillende vastgoedeigenaren boven het eigen domein 

uit te laten stijgen in het belang van de wijk als geheel. De kunst is daar 

om de integraliteit in beeld te houden. De gemeente Groningen is naar mijn 

mening een voorbeeld van een dergelijke oriëntatie. 

Voorts constateerden we dat alle gemeenten worstelden met vijf aspecten 

gedurende het proces: 

Een eerste aspect is de mate van integraliteit, danwel het kiezen voor sec

torale belangen. Het is een klassiek dilemma. Hoe hoger het schaalniveau, 

hoe moeilijker het is om integraal te werken. Geconstateerd kan worden 

dat die integraliteit een beetje lukt in de wijk, maar het blijft wel erg steken 

op de fysieke invalshoek. Je mist dus toch die veiligheid. Voorts komt de 

stedelijke economie in de lokale plannen heel weinig voor. De zachte sector 

komt nog minder voor. 

Een tweede aspect is: Met wie doe je aan wijkontwikkeling? Met veel 

partijen of alleen met grote investeerders. Dit hangt ook weer samen met 

de reden van de start van het project. Als je meer gericht bent op de 

vastgoedkant, dan kom je bijna automatisch bij de grote investeerders uit. 

Heb je meer de integraliteit of het gsb -beleid op het netvlies dan doen er 

meer partijen mee. Ook daar is van gezegd vandaag dat nog heel instellin

gen nu nog niet om de tafel zitten. 

Een derde aspect is de vraag waarom doen we het allemaal? Doen we het 

voor het proces op zich of doen we het voor een bepaald product. Dat is 

natuurlijk geen keuze voor een van de twee. Het gaat om welke oriëntatie 

je kiest. Een aantal gemeenten zegt dat het proces heel waardevol is. 

Anderen zeggen dat het meer om het product gaat. 

Een vierde aspect is de vraag : Doe je het met of voor de bewoners? 

Iedereen vond dat de bewoners in ieder geval geïnformeerd en betrokken 
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moesten worden. Het serieus nemen van die partij is lastig. 

Verder heb ik bijna geen enkele gemeente gehoord over de toekomstige 

bewoners van de wijk. En wijkontwikkeling richt zich toch op de bewoners 

van morgen . En ik heb al helemaal niet gehoord hoe gemeenten daar greep 

op denken te krijgen . Een onderzoeksbureau zou dat eens wat nader 

moeten onderzoeken, want we weten er verdomd weinig van. Waarom 

verhuizen mensen nu naar een bepaalde wijk? 

Het vijfde aspect is: Gaat het om de wijk of gaat het om de stedelijke con

text . Vooral in G roningen ging het om de stedelijke context. In een aantal 

cases ging het erom hoe haken we aan bij de stedelijke context. 

In de epiloog van het syntheserapport wordt getracht een handreiking te 

geven naar de gemeenten die niet een van de wijken hebben kunnen laten 

beoordelen . Daarbij hebben we voortgebouwd op de twee basisoriëntaties 

zoals genoemd in het begin . Deze twee oriëntaties hebben we getracht te 

scoren op de vijf genoemde aspecten . Hieruit zou de volgende les geleerd 

kunnen worden: Gemeenten die zich willen oriënteren op de toekomst van 

de wijk doen er verstandig aan te streven naar een brede benadering in de 

inventarisatiefase (kansen/bedreigingen) . Er zouden veel partijen moeten 

kunnen participeren in het proces. Het zou een open proces moeten zijn. 

Bewoners in ieder geval als deskundige, maar ook in participatieve zin bij 

het p roces betrekken . Wil je dat in een redelijk tempo doen, dan moet je de 

verleiding weerstaan om al te zeer aan te willen haken bij stedelijke kaders. 

Dat zou een les zijn uit deze cases. Sommige gemeenten menen haast te 

moeten maken met een herstructurering van de woningvoorraad. Dergelijke 

gemeenten doen er goed aan een investeringsstrategie belangrijker te 

vinden dan de integraliteit van de plannen. Het planproces wordt hierbij als 

een middel beschouwd . Bewoners worden geïnformeerd over de voortgang 

en de keuze : Dit gaan we doen. Het plan wordt ingepast in de stedelijke 

kaders van wonen en ruimtel ijke ordening. Dus eigenlijk stel ik twee 

uitersten voor : smalle plannen die zich op de toekomst richten en bredere 

plannen die zich richten op de middellange termijn. Ik denk dat het niet zal 

lukken om op alle punten de meest gewenste keuze te maken . Ik zie nog 

niet voor me dat er visionaire, ambitieuze, integrale, met de bewoners 

gemaakte en aan stedelijke kaders opgehangen wijkontwikkelingsplannen 

komen in Nederland. Dat zou de les moeten zij n :  Maak een keuze . 

De laatste vraag: Is het product wijkontwikkelingsperspectief in te passen 

in de interactieve beleidsvorming tussen rijksoverheid en gemeente? Daar 

hebben we ons drie vragen over gesteld : 

De eerste vraag is het schaalniveau van wijken een goede basis voor 

beleidsontwikkeling. Volgens mij is dat zeker het geval. Je kan zeggen dat 

het wijkniveau op lokaal niveau is uitgevonden . Dat is niet door de rijks

overheid aan de gemeenten meegegeven . Het is een praktisch schaalniveau 

dat voor gsb-beleid integraliteit mogelijk maakt. Voor de stedelijke vernieu

wing en herstructeringsvraagstukken is het een schaalsprong die vastgoed 

in de toekomst hanteerbaar maakt. Het valt wel op dat in veel gemeenten 

wijkgericht werken is beperkt tot een aantal wijken. Het wordt nog niet 

gezien als het middel voor gemeentelijk beleid wordt toegepast, met uitzon

dering van de gemeente Deventer. 

Tweede vraag is: Dekt wijkontwikkeling de lading van zowel het gsb-beleid 

als de stedelijke vernieuwing? G rotendeels. Stedelijke vernieuwing zit er 

voor wat betreft wonen heel afgewogen in. Wat ontbreekt is de stedelijke 

economie. Dat lijkt het wijkniveau te overstijgen. Gsb-beleid zit er groten

deels in : leefbaarheid, veiligheid. Op wijkniveau kan je hiermee uitstekend 

uit de voeten. Maar zaken als scholing, werkgelegenheid lijken het 

wijkniveau te ontstijgen als je daar zinvolle plannen over wil maken. 

De derde vraag die we ons hebben gesteld is dit een instrument waarmee 
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je met d e  interactiviteit tussen d e  verschillende overheden uit d e  voeten 

kan? Ik denk van wel. 

Als de bouwstenen op wijkniveau deugen heb je een betere gemeentelijke 

investeringsvisie. Andersom zie ik een belangrijke rol weggelegd voor het 

wijkniveau in het verantwoording afleggen aan visitatiecommissies. 

Daar moet dan wel een meerjarig inzicht en zekerheid tegenover staan van 

de rijksoverheid. En van die kant uit meer integraliteit. Integraliteit op 

gemeentelijk niveau wordt wel bedongen door de rijksoverheid, maar de 

rijksoverheid heeft zelf nogal wat problemen met het afstemmen van de 

ministeriële verantwoordelijkheden. Dat is ook logisch: hoe hoger het 

schaalniveau, hoe lastiger. Ik wil afsluiten met de waarschuwing: 

Laat wijkgerichtheid niet verkeren in wijkbeperktheid . 
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1 0  Inleiding door de heer J .  W .  Remkes , staatssecre

taris van het ministerie van V RO M . 

De heer Remkes vraagt zich af of de tijd heeft sti lgesta an? Over wij kgericht 

werken werd immers op gemeente l ij k  nivea u 20 jaar ge leden ook a l  

nagedacht . Voorts merkt hij op dat  verkokering zowel op rijksniveau ,  maa r  

o o k  op gemeentelij k nivea u voorkomt .  Dat heeft te ma ken met bestuurl i jke 

en pol it ieke gema kzucht . 

I k  wi l  de gemeenten en de onderzoek s bureaus complimenteren met het 

geleverde wer k .  I k  wi l  in mijn reactie sti lstaan bij het be lang van deze pi lot 

voor de vier gemeenten ze lf  en voor de andere gemeenten die hopelijk na 

vandaag wijkontwi kkel ings p lannen gaan ma ken. Voorts wi l  i k  een relatie 

leggen met het u itdagende traject dat de komende tijd bij gemeenten actu

eel zal  worden in het kader van het opstel len van stadsvisies en investe

ring svisies . 

De bevind ingen zijn natuur l i jk  van belang voor de vier g emeenten. Er l iggen 
nu concrete ontwi k kel ings p lannen en voor een deel o o k  concrete uitvoe

ring splannen. Daarmee kan de gemeente concreet aan de s lag . Het is ook 

belang rij k dat u gezamenl ij k een leerproces heeft doorlopen. Daa rmee k unt 

u en de andere gemeenten verder uw voordeel mee doen. I k  denk dat u w  

ervaringen van nut zu l len zijn bij het opstel len van de stadsvisies e n  d e  

investeringsvis ies d i e  binnenkort moeten worden opgeste l d .  

Het syntheserapport laat echter zien d a t  er  meerdere wegen zijn d i e  naa r  

Rome leiden. E n  dat iedere weg zo zijn eigen obstakels kent e n  mog elijk

heden geeft. De vier cases leveren g een b lauwdruk op,  maar wel du idel i jk

heid inzake keuzen en mogelij kheden en beperk ingen die daaraan zi jn ver

bonden. Veel wijken hebben veel met e lkaar  gemeen, maar elke wijk kent 

ook zijn e igen wijkspecif ieke kenmerken en eigenschap pen . E lke gemeente

bestuur  heeft het beste voor met de eigen wij ken en de eigen gemeente 

voor. Maar een beste aanp a k  en een beste visie is er niet . And ere gemeen

ten k unnen de p i lots niet zo zonder meer kopiëren. Maar  ze kunnen er veel 

van leren voor het opstellen van de e igen plannen voor de eigen wijken. 

Het syntheserapport staat terecht uitvoerig sti l  bij de relaties tu ssen de 

wij kontwik kel ingsplannen, het gsb-beleid en de stedel i jke vernie u wing . 

In hoofdst u k  2 wordt aan d e  hand van een typering op hoofdl ijnen van het 

gsb-beleid en het isv een onderscheid gemaakt naar  ontwikkel ings plannen 

gebaseerd op een gsb- inva lshoek,  g etypeerd a l s  integ raal  met een tijdsho

rizon. En naa r  een isv-inva lshoek getypeerd als een scha a lsprong . Als 

ana lyse van de recente pra ktij k kan ik met die typering wel uit de voeten. 

Maar a ls  het aan mij l igt,  en datzelfd e geldt voor col lege Van Boxte l ,  zul len 

het gsb-beleid en het isv in de af te s l u iten g s b-convenanten zoveel moge

l i jk op één leest geschoeid zijn. Het synthesera pport refereert d a a r  ook aan.  

Aan dat zwaluwsta arten wordt momenteel hard gewerkt . En a l s  actieve 

part ic ipanten in het opstel len van de doorstartconvenanten heeft u ook 

d a a r  goed z icht o p .  Op één leest schoeien wil  echter nog niet zeggen dat 

het gsb en het isv ident iek z i jn.  En dat zou bi j  de 25 gemeenten gema k kel ij

ker zijn. M a a r  het isv zal niet uitslu itend gaan over de G 2 5 .  

Ook andere gemeenten zul len i n  dat verband i n  d e  prijzen val len. Verder w i l  

i k  bena d r u kken (en daarover h e b  i k  o o k  contact geha d met mijn col lega 

Van Boxtel) dat het isv de komend e tijd wel zo zijn e igen dynamiek zal 

kennen de komende tij d .  Daar moet een wet voor komen. Dat wetsvoorstel 

zal  voor de zomer van 1 9 9 9  aan de Tweede Ka mer aangeboden k unnen 

worden. M a a r  dat  betekent tegel ij kertijd dat het een i l l u s i e  is om te denken 

dat er b ijvoorbeeld in de doorsta rtconvenanten op dat wetsvoorstel vooruit 
zal  worden gel open. Dat is  niet aan de orde. Wat wel a an de orde is, is  dat 
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er in procedurele zin naar dat isv verwezen kan worden. 

Veranderingen kunnen niet op één niet op één namiddag tot stand worden 

gebracht. Het gaat om procedurevoorschriften, maar ook om inhoud. Van

uit het rijk worden een aantal duidelijke criteria aangegeven waaraan de 

investeringsvisies moeten voldoen. En dat is wat mij betreft ook heel dui

delijk zo, dat er afgerekend wordt op resultaat. Dit is geen oefening in 

vrijblijvendheid. Het gaat wat mij betreft niet alleen om de woonfunctie. 

Ik wil geen herhaling van de oude stadsvernieuwingsfouten. Het gaat 

nadrukkelijk ook om een integrale aanpak in de richting van werk en in de 

richting van een aantal sociale aspecten. En als we in de loop van de 

komende jaren moeten concluderen dat bijvoorbeeld die integratie naar de 

ontwikkeling van de economie en werkgelegenheid -en ik realiseer mij best 

dat dit zich soms op een hoger schaal niveau dan het wijkniveau voltrekt

maar als we dit onvoldoende hebben kunnen integreren in het totale pro

ces, dan moet op voorhand gesteld worden dat de operatie is mislukt. 

En ik vind dat dat risico niet gelopen mag worden. Dus dat zal voor de 

rijksoverheid een belangrijk toetspunt worden bij de beoordeling van de 

plannen. 

Het syntheserapport geeft in het slothoofdstuk aan dat wijkontwikkelings

plannen nog niet zonder meer beschouwd kunnen worden als integrale 

ontwikkelingsprogramma's : gsb of isv. De optelsom van alle wijkontwikke

lingsplannen levert nog geen integrale stadsvisie op. 

Daar komt meer bij kijken. Daarbij kan nat uurlijk wel van de in dit traject 

opgedane ervaring gebruik worden gemaakt. 

De pilots en het synthesrapport laten zien dat het opstellen van wijkontwik

kelingsplannen geen fluitje van een cent is. Dat geldt wat mij betreft nog 

meer voor het opstellen van investeringsvisies in het kader van het isv, 

danwel stadsvisies en ontwikkelingsprogramma' s  voor het gsb. 

Het is niet de bedoeling dat we maar wat laten aanmodderen. Ook het rijk 

heeft er belang bij dat er goede en werkbare visies tot stand komen. 

Als hulpmiddel bij het opstellen van investeringsvisies (isv) denk ik aan de 

volgende handreikingen. Aan beide wordt op dit moment nog volop ge

werkt, dus ik kan op dit moment nog niet en detail treden. Aan de ene 

kant wil ik een VROM-kader isv waarin duidelijk is aangegeven aan welke 

procesvereisten de investeringsvisies isv moeten voldoen. En welke inhou

delijke criteria -en daar heb ik zojuist iets over gezegd- zullen worden ge

hanteerd bij de beoordeling van die investeringsvisies. Op die manier krijgt 

u van tevoren een duidelijk procedureel en inhoudelijk kader aangereikt en 

worden de toetsingsmarges voor VROM en de provincies vooraf helder 

afgebakend. Daarnaast staat mij een zeer praktische handreiking voor ogen 

gericht op hoe maak ik een investeringsvisie. Dat zal geen blauwdruk zijn, 

die overal kan worden toegepast. Maar eerder een handzaam pakket van 

wenken en tips. Ik wil u bedanken voor het rapport. 

Ik ga ervan uit dat wij in het kader van isv dan wel in het kader van het 

gsb-beleid de komende tijd frequent en succesvol met elkaar in gesprek 

zullen blijven voor de revitalisering van onze steden. Dat zal zowel op 

gemeentelijk als op rijksniveau de nodige vaardigheid vergen om die zaak 

zo goed mogelijk in elkaar te schuiven met zo weinig mogelijk bureaucratie. 

Ik realiseer me dat als je praat over visies en programma' s  dat dat bijna 

haaks op elkaar lijkt te staan, maar het moet mogelijk zijn om via een 

heldere bestu urlijke procedure, via heldere criteria vooraf om de papierwink

el zo klein mogelijk te laten zijn. Ik wens u en onszelf daar de komende 

maanden veel succes mee . 
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1 1  Deelnemersl ijst 

Gemeente Almelo 
• de heer A .  Sjoers 

wijk wethouder Noord-West 
• de heer M . J. J .  Weering 

coördinator wijkaanpak 
• mevrouw M . A. D. van den Bergh 

manager woningbeheer woningstichting Beter Wonen 
• de heer B. van Loon 

directeur Welzijnsstichting Almelo 

Gemeente Breda 
• de heer J. de Hoogh 

hoofd afdeling Districtsbeheer 
• de heer Rijninga 

directeur Woonstichting St. Joseph 

Gemeente Deventer 
• mevrouw H. Bos-Donk 

wethouder coördinator Bestuurlijke Vernieuwing, Wonen inclusief 

wijkontwikkeling 
• de heer P. Waltmann 

directeur Rentré Wonen; voorzitter directeurenoverleg woningcoporaties 
• de heer M. Schuttert 

hoofd afdeling wijkaanpak 
• mevrouw B. van Kerkoerle 

coördinator WOP' s 
• de heer B. Doornebos 

directeur Woonunie/raadslid 
• mevrouw Frankie Lansink 

beleidsondersteuning WOP's 

Gemeente Dordrecht 
• de heer H. Visser 

contactpersoon wijkontwikkeling Bouwen en Wonen 
• mevrouw T. van Biemen 

beleidsmedewerker gemeente Dordrecht 
• de heer R. van der Vlies 

beleidsmedwerker corporatie " Progrez" 
• mevrouw M. Elzinga 

stichting Woondrecht 

Gemeente Eindhoven 
• de heer R. Bun 

wethouder Grotestedenbeleid, Volkshuisvesting en Verkeer 
• mevrouw K. Koning 

wijkprojectleider Grotestedenbeleid 

Gemeente Enschede 
• de heer B .  ter Horst 

stadsdeelcoö rdinator Zuid 
• de heer H .  Smies 

stadsdeelcoördinator Oost 
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Gemeente Groningen 
• de heer W .  Smink 

wethouder Ruimtelijke Ordening,  Volkshui svest ing,  Wijkvern ieuwing,  

G rondzaken en G rotestedenbeleid 
• de heer M .  ten Berge 

d i recteur Woningstichting Domein 
• de heer P. Westra 

coördinator G rotestedenbeleid 

Gemeente Heerlen 
• mevrouw van de Mee 

Gemeente He/mond 
• de heer drs .  E .  Hesen 

wethouder stedel ij k  beheer & vol kshuisvesting 
• de heer i r .  N .  op de Laa k  

d i recteur d ienst stedel ij k beheer 
• de heer N .  Dij khuizen 

i nterim-directeur woningbouwvereniging De Hoop 

Gemeente Leeuwarden 
• de heer P. van Wees 

wij kmanager 

Gemeente Nijmegen 
• d h r .  A .  C l ijsen 

d i recteur  d ienst Educatie en Welzijn 
• d h r .  G .  van H agen 

stadsdeelcoördi nator 

Gemeente Ti/burg 
• de heer R .  va n G urp 

wethouder Volkshui svesting,  M i l ieu,  I ntegratie Wij kzaken 
• de heer A. Latij nhouwers 

gebiedsmanager Ti lburg Noord 
• de heer A .  Derix  

projectleider T i lburg Noord 
• de heer G .  Hensing 

adviseur bestuursza ken en managementond ersteuning 
• mevrouw A .  van Hest 

afdel ing communicatie/wijkzaken 

Gemeente Zwolle 
• de heer R .  v . d .  Linden 

senior wij kcoördi nator 
• de heer i n g .  R .  Rijnhart 

adjunct d i recteur huurontw i k kel ing en beheer SWZ 
• de heer H. Koene 

beleidsmedewerker vo l kshuisvest ing 
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Ministerie VROM 
• de heer J . W .  Remkes 

staatssecretaris VROM 
• mevro u w  G.  Segond 

i nspectie Utrecht 
• de heer R .  Vos 

begeleid ingscommissie Wij kontw i k kel ingsplan/  Beleidsadviseur Stad/ 

G rotestedenbeleid 
• de heer H .  K lare n  

c l ustermanager Investeren i n  d e  stad 
• mevrouw G .  Westerman 

adviseur i npectie Zuid Hol land 

Ministerie BZK 
• mevrouw M . D . van de Ridder 

G rotestedenbeleid 

Ministerie VWS 
• de heer P. Meijer 

projectleider d i rectie sociaal  beleid/ coördinator G rotestedenbeleid 

Provincie Zuid Holland 
• de heer H .  Wolters 
• de heer A. van Reeken 

RIGO Research en A dvies BV 
• de heer W .  Rohde 
• de heer J .  van l ersel 

Van Dijk Van Soomeren en Partners B V  
• de heer P. van Soo meren 

d i recteur Va n Dij k Va n Soomeren en Pa rtners BV 
• de heer van der G ugten 

sectorcoördinator Sted elijk Ontwerp & Beheer 
• mevrouw G .  de Poorter 

onderzoeker 

Provincie Zuid Holland 
• de heer H .  Wolters 
• de heer A. van Reeken 

Gemeente Leiden 
• de heer Tj . van Rij 

wethouder Rui mtelijke Orden i n g ,  Wonen en Verkeer 
• de heer J .  Laurier 

wethouder Werk, Sociale Zaken,  Wij kbeheer en Stedel i jk  Beheer 
• de heer H .  Baaijens 

wethouder Onderwij s ,  Vei l ighe id ,  Zorg en Emancipatie 

i n c l .  G rotestedenbeleid 
• de heer H .  Kruijt 

wethouder Economische zaken,  F inanciën en Welzijn 
• de heer K .  de Vries 

secretari s  gemeente Leiden 
• de heer W .  van der Hoeven 

d irecteur dienst Bouwen en Wonen 
• de heer P. Peters 

directeur dienst Mi l ieu en Beheer 
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• mevrouw L. Schepman 

d i recteur d ienst Cultuur  en Ed ucatie 
• de heer S .  van Rijn 

projectleider Wij kontwi kkel ingsplan Leiden Noord 
• de heer H .  de Korte 

voormal ig  communi catie-medewerker Wijkontwi k kel ingsplan Leiden 

Noord 
• de heer R .  Sto kkei  

actiepla ncoördinator Va n Wij kbeheer naar Wij kontwi k kel ing 
• mevrouw C .  G erritsma 

actiepl ancoördinator Va n Wij kbeheer naar Wijkontw i k kel ing 
• mevrouw T.  K lever 

stedel i jk coördi nator Grotestedenbeleid 
• mevrouw L .  Peters 

voorzitter wijkgroep sociale vern ieuwing Leiden Noord 
• de heer R. S lavenburg 

dienst Bouwen en Wonen/Sted enbouw 
• mevrouw C .  Sch ippers 

dienst Cultuur en Educatie 
• de heer J .  Beemer 

d ienst Bouwen en Wonen/Wonen 
• de heer J .  Land kroon 

d ienst Bouwen en Wonen/Wonen 
• de heer A. Wijnen 

dienst Bouwen en Wonen/Sted enbouw 
• de heer C .  Smit 

d ienst Mi l ieu en Beheer/sector Ondersteu ning 
• de heer B. G roeneweg 

bewoner Leiden Noord 
• de heer C .  Vrouwe 

hoofd beheer woningbouwverenging Ons Doel 
• de heer C .  Noort 

d i recteur Woning bouwvereniging Zijl en Vl iet 
• de heer Barnhoorn 

woningbouwverenig ing Zij l en Vl iet 
• de heer. A. Ku ijt 

Politie Hol lands M i d den/d istrict Leiden-Voorschoten 
• mevrouw van Denzen 

Leidse Welzijnsorganisatie 
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